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Dobândă BNR 6,50% 
ROBOR 3M 5.81% 
ROBOR 6M 5.87% 
IRCC 3M 5.99 % 
1 EUR 4.9767 lei 
1USD 4.7456lei 
1 g aur 407,8725 lei 
 

Date valabile în 25 noiembrie 2024

l Tot mai mulţi ro‑
mâni pleacă în ţări 
mai calde pe timp 
de iarnă: 
Dorinţa de a scăpa 
de temperaturile 
scăzute, accesibili‐
tatea tot mai mare 
a zborurilor low‐
cost, extinderea 
portofoliului de 
rute al companiilor 
aeriene, precum şi 
flexibilitatea mun‐
cii la distanţă sunt 
factorii care au 
transformat 
călătoriile în sezo‐
nul rece într‐un 
fenomen tot mai 
popular.  
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l Unul din trei 
manageri susține 
că situaţia compa‑
niei sale s‑a 
înrăutăţit: 
Indicele CONFIDEX, 
care măsoară nive‐
lul de încredere în 
economie, a rămas 
la un nivel similar 
cu prima jumătate a 
anului, situându‐se 
la 52 de puncte. 
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l România se află 
pe locul al şaselea 
în Europa de Est în 
ceea ce priveşte 
rezervele 
internaţionale de 
aur: 
România se află pe 
locul al şaselea în 
regiunea Europei 
de Est în ceea ce 
priveşte rezervele 
internaţionale de 
aur deţinute  
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l „Se adună nori negri deasupra Amazon 
Development Center Iaşi? Sunt zvonuri care 

anunţă concedieri masive” l Cititorii constanți 
ai „Ziarului de Iași” își vor aminti probabil acest 

titlu de anul trecut, când publicația atrăgea 
atenția asupra temerilor angajaților celei mai 
mari companii private 

din Iași privitor la un val 
de concedieri. l Titlul 

rămâne însă valabil și în 
acest an. l Pagina 3

Iașul va 
avea cel mai 

mare parc 
de distracție 
din regiune 
 

Omul de afaceri Bogdan 
Gheorghiu investește milioane 

de euro în Wonder City l 2

Greenpeace dă tot mai multe lovituri 
la temelia proiectului Neptun Deep 
l Greenpeace: Tribunalul Bucureşti 

cere autorităţilor să comunice studiile 
de ecotoxicitate pentru proiectul 

Neptun Deep l de cealaltă parte, 
ministrul Energiei susține că proiectul 
Neptun Deep îşi continuă parcursul 

fără impedimente, în ritm accelerat l 7

BNR avertizează că inflația dă 
semne că prinde din nou aripi 

Membrii Consiliului de 
administraţie al Băncii 

Naţionale a României (BNR) 
consideră că noile evaluări 

relevă o perspectivă înrăutăţită 
a inflaţiei comparativ cu 

previziunile precedente, mai cu 
seamă pe termen scurt, în 

condiţiile în care rata anuală a 
inflaţiei este aşteptată să 

crească uşor în ultimele luni ale 
anului curent şi să cunoască o 

fluctuaţie pronunţată în 
semestrul I 2025. l Pagina 6

Cheltuieli deductibile și 
cheltuieli nedeductibile 

fiscal în anul 2025 
În anul 2025, cheltuielile pe care 
companiile nu le pot deduce în 
contabilitate sunt, în general, 

reglementate de legislația fiscală și 
de Codul Fiscal din România l 

Toate detaliile, în pagina 5

Cât de importantă este 
educația pentru lumea 

afacerilor? Șeful Bitdefender 
față în față cu rectorul UAIC 

În cadrul Conferinței regionale 
Romanian Business Leaders (RBL), 
care a avut loc recent la Iași, a avut 

loc o dezbatere interesantă între 
Florin Talpeș, CEO-ul Bitdefender și 

Liviu Maha, rectorul Universității 
„Alexandru Ioan Cuza” l Pagina 4

Gigantul IT Amazon 
pregătește pe plan local 
un nou val de concedieri 

Ana Maria Bostan, 
expert contabil

Familia Schrotter 
demarează un 

proiect rezidențial 
de lux în Bucium l 3

Autorizările de construire 
pentru locuințe, pe un trend 

ascendent în România l 5

Lilu – o 
experiență 

culinară italiană 
deosebită, în 

Palas Campus l 
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Wonder Drift, una din primele piste de drift 
karting indoor din România, parte a 
complexului Wonder City, va fi deschisă la 
Iași săptămâna aceasta, pe 29 noiembrie. 
Proiectul, dezvoltat de omul de afaceri 
Bogdan Gheorghiu (foto medalion) promite 
să devină un punct de atracție major în 
regiune, oferind o combinație unică de 
distracție și educație pentru întreaga 
familie. Gheorghiu a explicat pentru „Ziarul 
de Iași“ că motivația acestui proiect provine 
din dorința de a le oferi copiilor activități 
educaționale prin practică, inspirate de 
principiul „learn more by doing (n.r.- 
învățăm mai mult prin practică)“. Wonder 
City va fi amplasat în proximitatea 
magazinului Jumbo și include activități 
diverse, de la karting electric la zone de 
relaxare și simulatoare. Investitorii se 
așteaptă să atragă un public numeros din 
Iași și din împrejurimi, inclusiv din 
Republica Moldova.  

Lansarea acestui proiect care se anunță provo‐
cator pentru zona de divertisment din Iași are loc 
săptămâna aceasta, pe 29 noiembrie, odată cu 
inaugurarea Wonder Drift. Parcul se va întinde în 
final pe o suprafață de peste 10.000 mp, lângă 
magazinul Jumbo. Proiecțiile de trafic sunt impre‐
sionante: peste 140.000 de copii și 96.000 de 
adulți sunt așteptați anual să participe la 
activitățile propuse. Printre acestea se numără 
peste 15 activități sportive antrenante, atât indoor, 
cât și outdoor: perete de escaladă, traseu survivor, 
tir cu arcul, minigolf, skatepark, nerf combat, 
tiroliană urbană și squash. Omul de afaceri Bogdan 
Gheorghiu, coproprietar al complexului Egros și 
dezvoltator al complexului rezidențial Newton 
Tătărași, susține că va investi circa  zece milioane 
de euro în parcul de distracție. Ideea acestui pro‐
iect îi aparține lui Bogdan Gheorghiu alături de 
Vlad Baba, directorul general al companiei, care 
ulterior s‐a implicat în dezvoltarea și gestionarea 
operațiunilor. 

O atracție pentru Regiunea  
Nord-Est și Republica Moldova  

Wonder City se adresează atât locuitorilor din 
Iași, cât și celor din județele vecine și Republica 
Moldova. Investiția va fi realizată în mai multe 
etape și va include două mari zone tematice: 
Wonder Drift, una dintre puținele piste de drift 
karting electric indoor din România, care va fi 

inaugurată la sfârșitul acestei săptămâni, și 
Wonder Life, un orășel în miniatură, care va fi lan‐
sat anul viitor. 

Bogdan Gheorghiu a explicat pentru „Ziarul de 
Iași“ că motivația din spatele acestui proiect vine 
din propria experiență de părinte. A observat că, în 
Iași, oferta actuală de activități care să le permită 
să petreacă timp de calitate împreună este destul 
de limitată. „Ca părinte, mi‑am dorit să creez un 
loc unde copiii să învețe prin practică, să explo‑
reze și să se dezvolte în mod activ. M‑am ghidat 
după principiul «learn more by doing», pentru 
că știu că cel mai ușor învață atunci când pot 
experimenta direct, de aici și ideea pentru acest 
orășel. Însă proiectul nu se adresează doar 
locuitorilor din Iași, ci include județele înveci‑
nate și Republi ca Moldova, oferind astfel 
oportunități educațio nale și recreative pentru 
cât mai mulți copii“, a declarat Bogdan Gheorghiu 
pentru „Ziarul de Iași“.  

Circuitul din Iași are ca model  
pista Ferrari World – Abu Dhabi 

Inițiatorul proiectului ne mai spune că pista 
modernă este destinată tuturor pasionaților de 
adrenalină, indiferent de vârstă, oferind o 
experiență pe o suprafață semi‐aderentă. Wonder 
Drift a fost creat cu ajutorul unui campion mondial 
de Formula 2 și al unei companii de top în dome‐
niu, care au contribuit la realizarea proiectului. 
Inspirat din Dubai, circuitul a fost conceput având 
la bază experiența creatorilor pistei de karting din 
Ferrari World – Abu Dhabi.  

Pista tehnică are peste 400 de metri și include 
karturi duble, astfel încât părinții pot însoți copiii și 
pot experimenta împreună adrenalina pilotajului. 
Mai mult, vizitatorii pot încerca activități de 
distracție suplimentare, cum ar fi realitatea virtuală 
și simulatoarele auto, folosite și de piloții de raliu în 
antrenamentele lor. 

Educaţie financiară: câștigul  
de bani și cheltuirea lor 

Wonder Life, un orășel în miniatură, va fi lansat 
în primăvara anului 2025, arată omul de afaceri 
ieșean. Aici, copiii vor putea explora peste 40 de 
meserii prin activități interactive. În Wonder Life, 
prichindeii și tinerii își vor putea răspunde la între‐
barea „Ce vrei să te faci când vei fi mare?“ și pot 
învăța diferite meserii prin joacă, folosind bani spe‐
cial creați pentru acest orășel (Wonder Money). 

Mai exact, la intrare, după ce părinții achită cos‐
tul biletului, cei mici vor primi un cec, iar cu acesta 
vor merge pentru început la Banca Wonder și îl vor 
schimba în bancnote (Wonder Money), folosite pen‐
tru a crea o experiență realistă de gestionare a 
banilor. Zona de indoor va fi axată pe edutainment 
(n.r.‐ educație prin divertisment), iar zona outdoor 
va fi alocată pentru diferite atracții sportive, astfel 
încât toți participanții să poată descoperi dacă au o 
înclinație spre un sport anume, dar și să îi încura‐
jeze să practice sportul. În Wonder Life, copiii vor 
avea parte și de alte activități distractive. Complexul 
va dispune de un restaurant cu terasă, iar în zona 
outdoor, proiectul include și un mic aqua park. 
(Florentina SANDU) 

Iașul va avea cel mai mare 
parc de distracție din regiune 
l omul de afaceri Bogdan Gheorghiu investește milioane de euro în Wonder City 

Alpinistul Adrian Laza a 
povestit la Conferința 
„Cariera ta 2.0“ despre 
experiența lui în lumea 
afacerilor și despre 
provocările din viața 
personală. 

Adrian Laza, primul român 
care a cucerit toate cele 14 
vârfuri de peste 8.000 de 
metri de pe Pământ, a fost 
unul dintre invitații speciali ai 
Confe rinței „Cariera ta 2.0“, 
desfășu rată joia trecută, la Iași. 
Confe rin ța a reunit zeci de 
partici panți din diverse dome‐
nii și a inclus discuții interac‐
tive, speakerii împărtășind 
experi en țe personale de adap‐
tare și schimbare profesională. 
Adri an Laza a descris 
participan ților cum a trecut de 
la simplu angajat la antrepre‐
nor de succes în Canada, 
povestind despre provocările 
și realizările sale. Laza a spus 
că primul vârf pe care l‐a urcat 
a fost la 53 de ani. Nemțeanul 
a împărtășit o poveste 
motivantă despre reinventare 
și curaj, dar și despre cum a 
ajuns aici pornind de la mese‐
ria de inginer silvic în Piatra 
Neamț. 

„În businessul nostru este 
70% minte și 30% mușchi. 
Meditația e foarte importan ‑
tă. În afară de Everest, eu am 
urcat toți munții dintr‑o 
singură încercare“, a spus 
Adrian Laza. Însă, pe lângă 
pasiunea cu care a scris istorie, 
alpinistul a relatat și capitolele 
mai puțin plăcute din viața lui, 
dar și cum a reușit să se vin‐
dece și să revină pe munte. El 
a vorbit și despre viața sa 
profesională și despre cum a 
devenit antreprenor, pornind 
de la un simplu angajat în 
Canada, unde a trăit mulți ani. 
„Doi ani de zile nu vândusem 
nimic, deși toți cei din jurul 
meu apreciau calitatea 
mobilierului. Și întâmplarea 
a făcut să mă întâlnesc cu un 

prieten, care mi‑a dat un sfat 
extraordinar: să dublez 
prețul. Și, după ce am făcut 
asta, la câteva zile am înce‑
put să am vânzări“, a 
mărturisit Laza, în încheierea 
discursului. 

Un alt invitat care și‐a 
expus experiența a fost 
Alexandru Baciu, neurotera‐
peut și fondator al Clinicii de 
recuperare medicală 
transformațională Alchimeia, 
din Iași. Plecând de la exem‐
plul personal și de la impasul 
în care s‐a aflat la un moment 
dat, antreprenorul a discutat 
despre adaptarea la 
schimbările în carieră, gestion‐
area stresului și importanța 
rezilienței. 

El a subliniat necesitatea 
prioritizării sănătății person‐
ale pentru a putea face față 
schimbărilor, plecând de la 
patru principii de bază, apar‐
ent banale, dar care pot salva 
viața sau, cel puțin, o pot 
schimba în bine: somnul, hid‐
ratarea, exercițiile fizice (sau 
mersul pe jos, pentru început) 
și meditația. „Știu că știți 
toate astea, dar vreau să le 
conștientizați! Dacă nu avem 
grijă de noi, să putem face 
lucruri pentru noi, nu putem 
să facem schimbări. Cum să 
poți face schimbări dacă tu 
ești în burnout, dacă tu ești 
într‑un stres cronic, dacă 
trăiești în frică și anxietate? 
Nu prea se poate! Sau, dacă 
se poate, e nesănătos. Și 
ajungem la primul element: 
somnul. Somnul determină, 
în proporție de 60%, calita‑
tea vieții de a doua zi. (...) 
Creierul nostru are un ciclu 
de clătire, ca la mașina de 
spălat, proces care are loc de 
două ori pe noapte, cam la 
80% dintre noi: la ora 23.00 
și la ora 1.00“, a explicat 
Alexandru Baciu, neurotera‐
peut, coach și fondator al clini‐
cii de recuperare din Iași. 

O altă poveste captivantă 
împărtășită la Conferința 
„Cariera ta 2.0“ a fost cea a 

unei foste IT‐iste din Iași, care 
a vorbit despre tranziția sa 
profesională de la o carieră 
pro mi țătoare în tehnologia 
informației la educația 
Montes sori. Tânăra a dezvăluit 
cum un internship de un an de 
zile în Brazilia, la o grădiniță, i‐
a schimbat complet direcția în 
carieră. „Pentru că încă mă 
consideram tânără la 22 de 
ani, am luat decizia să pun 
un pic stop la job, într‑o com‑
panie, și să mă duc să explo‑
rez lumea. Și am plecat 
foarte departe de casă, în 
Brazilia“, a spus Ioana Pavel. 
Acum este ghid certificat Mon ‐
tes sori în Iași, la o grădiniță, și 
se declară fericită pentru deci‐
zia îndrăzneață de a‐și schim ‐
ba profesia. Conferința „Carie ‐
ra ta 2.0“ este prima conferin ‐
ță din România dedicată rein ‐
ven tă rii profesionale. Eveni ‐
men  tul, prezentat ca un road‐
show național, a reunit zeci de 
parti cipanți: profesioniști din 
diver se domenii, antreprenori, 
IT‐iști, medici, consilieri juri‐
dici, profesori de educație 
financi ară și lideri HR. Confe ‐
rința a oferit un maraton de 
discuții structurate în paneluri 
interactive, sesiuni de Q&A și 
momente de networking, încu‐
rajând schimbul de idei și 
experiențe între participanți. 
„Evenimentul «Cariera ta 
2.0» este diferit de eveni‑
mentele de business cu care 
suntem obișnuiți. Speakerii 
sunt astăzi în fața audienței 
în calitate de oameni, în pri‑
mul rând. Vin cu povești per‑
sonale, pentru că scopul 
acestui roadshow este să 
aducă în fața publicului lid‑
eri din comunitatea locală. 
Lideri înseamnă nu doar 
antreprenori, ci și oameni 
care au depășit provocările 
vieții pe care le avem cu toții 
și au îndrăzneala să vină să 
le povestească“, a declarat 
pentru ZdI fondatoarea plat‐
formei naționale 
„Reinventează‐te!“, Raluca 
Culda. (Ana‑Maria DOBRE)

Dublarea prețurilor  
a ajutat un 

antreprenor să dea 
un imbold vânzărilor

Încă de la înființarea sa în anul 2011, societatea SIGM-HOME 
PROJECTS S.R.L. și-a impus să atingă standardele cele mai înalte în 
ceea ce privește calitatea serviciilor furnizate, atât din punct de ve-
dere al serviciilor de consultanță în domeniul fondurilor europene, 
cât și din perspectiva serviciilor de proiectare. În pofida faptului că 
am pornit la drum într-o perioadă incertă, când statele lumii, inclu-
siv România, încercau să își revină după efectele produse de Criza 
financiară ce a zguduit economia globală începând cu anul 2008, 
perseverența dovedită de mica echipă Sigm (formată la momentul 
respectiv din 4 persoane) a dat roade, societatea înregistrând o 
evoluție pozitivă cu fiecare an ce trecea. Astfel, atragerea în cadrul 
echipei a unor specialiști dornici de a își îmbunătăţi în mod con-
tinuu abilităţile și pregătirea profesională, a creat mediul propice 
dezvoltării continue a societății, atât din punct de vedere financiar, 
cât și din punct de vedere al diversificării portofoliului de proiecte.  

Ținând cont de faptul că legislația națională impune ca prestarea 
serviciilor în anumite domenii, respectiv  gaze naturale, energie 
electrică, securitate la incendiu, etc., să fie realizate doar de opera-
tori economici autorizați/atestați și ghidați fiind de ambiția care ne 

definește, SIGM – HOME PROJECTS a reușit în ultimul an să obțină 
trei autorizații importante emise de A.N.R.E. (Autoritatea Națională 
de Reglementare în domeniul Energiei), în domeniul proiectării sis-
temelor de transport, distribuție și a instalațiilor de utilizare aferente 
gazelor naturale, ce funcționează atât în regim de medie, redusă și 
joasă presiune, cât și în regim de înaltă presiune. Luând în conside-
rare faptul că la nivelul societății există în derulare nu mai puțin de 
cinci proiecte de acest tip, obținerea autorizațiilor enumerate an-
terior a permis societății noastre să gestioneze într-un mod mai efi-
cient implementarea acestor obiective de investiții, evitând astfel, 
în cazul unor proiecte de asemenea anvergură, erorile de comuni-
care ce sunt adesea întâlnite pe parcursul colaborării cu un număr 
mare de subcontractanți. 

În viitorul apropiat vom efectua demersurile necesare pentru 
obținerea atestărilor necesare în domeniul securității la incendiu și 
al energiei electrice,  astfel încât calitatea serviciilor oferite de S.C. 
SIGM-HOME PROJECTS S.R.L. să atingă nivelul impus chiar și de cel 
mai exigent dintre beneficiari.

S.C. SIGM-HOME PROJECTS S.R.L.  
 Perfecționarea continuă – cheia spre succes!



economie locală MARŢI, 26 NOIEMBRIE 2024, nr. 34 3Z I A R U L D E I A S I . R ODe Business

Irina Schrotter (foto), cunoscută mai ales 
pentru cariera sa în modă, continuă să ino‐
veze, de data aceasta în domeniul imobiliar. 
În Bucium, pe un teren de 7.041 mp, familia 
Schrotter pregătește un complex rezidențial 
care promite să schimbe standardele locuirii 
în zonă. Planurile includ trei blocuri cu regim 
de înălțime parter + 3 etaje și un total de 27 
de apartamente, iar lucrările ar putea începe 
anul viitor. 

O fostă hală va face loc unui  
complex de apartamente de lux  

Pe amplasamentul viitorului ansamblu 
rezidențial se află în prezent o fostă hală de 
producție a firmei Exclusiv Comp SRL.  

„Hala se va demola. Acum o folosim ca 
depozit pentru Romanian Creative Week“, 
explică Irina Schrotter. Proiectul a trecut 
recent de faza dezbaterii publice, iar planu‐
rile urbanistice prevăd o distribuție atent 
calculată a terenului: 41% pentru construcții, 
29% pentru drumuri și circulație pietonală și 
27% pentru spații verzi. 

După demolarea halei, pe terenul 
aparținând familiei Schrotter urmează să fie 
construite patru clădiri de locuit, cu un 
număr mic de studiouri, apartamente cu o 
cameră sau apartamente cu două camere în 
fiecare dintre acestea. 

Potrivit PUZ, infrastructura va fi 
modernizată substanțial. Drumul adiacent va 
fi lărgit la 7 metri, cu trotuare de 1,5 metri, 
iluminat stradal și locuri de parcare suficient 
dimensionate. „Vor fi 37 de locuri de par‑
care“, precizează Irina Schrotter, astfel încât 
acestea să acopere și un minim de spații de 
parcare pentru vizitatori.  

Apartamente cu cel puțin două băi 
Proiectul din Bucium este doar unul dintre 

pașii pe care familia Schrotter îi face în dome‐
niul imobiliar. Prima încercare, un „proiect‐
școală“ realizat pe strada Toma Cozma, în 
Păcurari, a fost destinat uzului personal, fără 
intenția de a‐l scoate la vânzare, a spus Irina 
Schrotter într‐un interviu în studioul ZDI. 

La Fundație, lângă viitorul Muzeu al 
Copiilor, familia dezvoltă un alt imobil de 
mici dimensiuni. „Acolo va fi un bloc în care 
probabil ne vom muta și noi, pentru că de 
la o anumită vârstă o casă e prea mult. Vor 
fi puține apartamente, nici nu știu încă 
dacă ne‑am propus să vindem, acolo vom fi 
foarte pretențioși“, spune Irina Schrotter. 

Un alt proiect în derulare este un bloc bou‐
tique situat pe o colină din Păcurari, lângă 
Cimitirul Evreiesc. „Al treilea proiect e tot în 
Păcurari. Acel proiect e destinat vânzării, e 
pe segmentul superior, de lux. Noi încercăm 
cu toate proiectele să propunem un alt aer 
în arhitectura contemporană“, adaugă Irina 
Schrotter care explică: „E greu, dacă vrei să 
îți găsești în Iași un apartament care să 
aibă două băi măcar, nu mai zic de trei băi, 
că apartamente cu trei băi nu găsești 
nicăieri în Iași. Noi ne ducem un pic către 
un alt standard, din punctul ăsta de vedere. 
Încercăm să dăm ocazia celor care au 
nevoie de standardul ăsta să aibă o 
opțiune. Nu suntem singurii, mai sunt pro‑
iecte în Iași care încep să tatoneze această 
piață. Eu cred că e nevoie.“ 

Pe lângă aceste inițiative, familia Schrotter 
deține un teren de 12 hectare între Podu Roș 
și Metalurgie, unde se planifică o dezvoltare 
de amploare. „E posibil să gândim o dezvol‑
tare pe înălțime, pentru că acolo permite 
terenul.“ 

Prima firmă a fost înființată în 1991 
Implicarea Irinei Schrotter în business nu 

este recentă. Prima firmă a familiei, Exclusiv 
SRL, a fost înființată în 1991, având ca obiect 
de activitate servicii de coafură și înfrumuse ‐
țare. În 2023, firma a avut o cifră de afaceri de 
1,36 milioane lei. În 1994, a urmat Exclusiv 
Comp SRL, dedicată designului specializat, 
care a raportat în 2023 o cifră de afaceri de 
6,1 milioane lei și 41 de angajați. În sectorul 
imobiliar, familia operează prin companii pre‐
cum I.S. Company SRL și Imobiliare Moldova 
SRL, ultima având o cifră de afaceri de 2,5 mil‐
ioane lei anul trecut. Irina Schrotter subliniază 
că acest context este unul oportun atât pentru 
dezvoltatori, cât și pentru cumpărători. „Cine 
achiziționează acum un apartament, în 10‑
20 de ani va avea un profit foarte bun. Eu 
cred că este un moment bun și pentru dez‑
voltatori, dar și pentru cei care vor să 
investească“. (Cristina PETRACHE)

Zilele trecute Amazon România a 
anunțat că se pregătește să închidă 
operațiunile AGI Data Services din 
România. „Am notificat deja 
angajații ale căror roluri ar putea fi 
afectate și ne angajăm să îi spriji‑
nim pe parcursul tranziției“, a 
răspuns pentru „Ziarul de Iași“ depar‐
tamentul de comunicare al companiei, 
fără a preciza însă care e numărul 
exact al angajaților care vor fi 
disponibilizați și fără a răspunde la 
întrebarea explicită adresată de noi: 
din ce orașe provin acești angajați, 
având în vedere că Amazon are des‐
chise birouri atât în Iași, cât și în 
Timiș sau București.  

În același timp, Amazon nu a infir‐
mat nici speculațiile din presă referi‐
toare la disponibilizarea unui număr 
de 400 de angajați. În schimb, a comu‐
nicat că „angajații ale căror roluri ar 
putea fi afectate au fost deja 
notificați“ și că „ne angajăm să îi 
sprijinim pe parcursul tranziției. 
Echipa AGI Data Services gestiona și 
valida datele pentru a alimenta 
modelele și aplicațiile AI. Pe măsură 
ce ne gândim la construirea viitoru‑
lui acestei organizații, am luat deci‑
zia dificilă de a începe consultările 
privind închiderea operațiunilor AGI 
Data Services din România“.  

Cea mai mare companie din Iaşi 
specializată în activităţi de realizare a 
software‐ului la comandă, pare să‐şi 
instaureze o nouă tradiție prin mutări 
surprinzătoare de personal, la final de 
an, scriam în urmă cu aproape un an, 
pe 23 decembrie 2023. Aminteam în 
articol că în 2022, în timp ce pe plan 
global IT‐iștii îşi așteptau cu înfrig‐
urare documentele de demitere din 
funcţii, Amazon Development Center 
Iaşi angaja masiv. Iar finalul lui 2023 a 
venit cu îngrijorări pentru salariaţii 
Amazon de la Iaşi, care vorbeau de 
posibile „concedieri masive“ în unita‐
tea de business Servicii pentru afaceri 

cu amănuntul (RBS). Amazon a 
reacționat atunci abia după apariția 
articolului, precizând că își revizuiește 
și își prioritizează în mod constant 
investițiile în funcție de nevoile 
clienților săi. „În urma unor evaluări 
recente, am identificat zone în care 
trebuie să investim mai mult și zone 
în care trebuie să reducem. Prin 
urmare, are loc o regrupare a 
resurselor cu privire la câteva pro‑
cese ce țin de echipa Retail Business 
Services (RBS)“, a declarat anul trecut 
Miroslava Kaiser, Manager 
Communications Amazon Central & 
East Europe. 

Bilanțul financiar asupra anului 
2023 depus de Amazon development 
Center avea să confirme că 
îngrijorările angajaților au fost înte‐
meiate. La finalul anului trecut, 
Amazon mai avea la Iași 3.770 de 
angajați, cu 464 mai puțini decât în 
2022. Prin același bilanț de sfârșit de 
an 2023, Amazon Development Center 
raporta o pierdere anuală de peste 
zece milioane de euro. Anul de vârf al 
primei mari companii de IT care a 
văzut potențialul ieșenilor din acest 
domeniu a fost 2020, când firma 
deținută de companiile americane 
Amazon.com Sales Inc (99% din 
acţiuni) şi Amazon Int’l. Inc (1%) a 
avut un profit de peste 5 milioane de 
euro. Apoi a urmat prăbușirea (vezi 
graficul realizat cu ajutorul datelor 
extrase din bilanțurile financiare 
depuse de Amazon Development 
Center în perioada 2008 – 2023).  

În 2024, în Iași, zvonurile privind 
concedierile din Amazon 
Development Center au continuat și în 
acest an, referindu‐se concret la 
același departament RBS. Local, 
nimeni nu e abilitat să comunice cu 
presa, așa încât am încercat din nou să 
clarificăm această chestiune și am tri‐
mis oficial o solicitare de informații, 
cerând o confirmare sau infirmare a 

zvonurilor. Deși șeful departamentului 
de comunicare s‐a schimbat, iar emai‐
lul primit ca răspuns a fost semnat de 
data aceasta de Aleksandra Zarychta‐
Kuzalska, Head of Corporate 
Communications in CEE, răspunsul a 
fost același ca și în anul anterior: 
„Amazon revizuiește și prioritizează 
în mod constant investițiile, în 
funcție de nevoile clienților săi. În 
urma unor evaluări recente, am 
identificat zone în care trebuie să 
investim mai mult și zone în care 
trebuie să reducem“. 

În ciuda pierderilor mari înregis‐
trate anul trecut, cifra de afaceri a 
Amazon Development Center a fost în 
2023 de circa 140,5 milioane euro, în 
creștere cu 14% față de anul anterior. 
Vânzările Amazon Development 
Center aproape la fel de mari care cele 
realizate împreună de următoarele 

zece companii din IT‐ul ieșean cu cele 
mai mari cifre de afaceri.  

În acest final de an, un nou 
răspuns vag al companiei confirmă 
concedierile, cu același răspuns stan‐
dard trimis către toți reprezentanții 
mass‐media, indiferent de întrebările 
adresate. În fortăreața construită în 
România de compania americană, 
angajații, constrânși de contracte cu 
clauze stricte de confidențialitate, se 
simt împiedicați să vorbească despre 
temerile lor. Iar șefii companiilor des‐
chise de Amazon în România 
dirijează reprezentanții mass‐media, 
prin reprezentanții lor pe partea de 
comunicare, spre Polonia – de acolo 
sunt așteptate răspunsurile, indifer‐
ent dacă problemele vizează conce‐
dieri masive la Iași, în Timiș, 
București sau în alte regiuni ale 
României. (Cristina PETRACHE) 

Familia Schrotter 
demarează un 

proiect rezidențial 
de lux, în Bucium 

Gigantul IT Amazon în fața unei 
noi provocări: Informații despre 

concedieri și restructurări 
„Se adună nori negri deasupra Amazon 
Development Center Iaşi? Sunt zvonuri 
care anunţă concedieri masive“. Cititorii 

constanți ai „Ziarului de Iași“ își vor aminti 
probabil acest titlu de anul trecut, când 

publicația atrăgea atenția asupra temerilor 
angajaților celei mai mari companii private 

din Iași privitor la un val de concedieri. 
Titlul rămâne însă valabil și în acest an. Pentru Amazon Development Center, 2023 a fost al doilea an în care 

compania cu sediul în Iași a înregistrat pierderi semnificative

Cifra de afaceri realizată de Amazon Development Center în 2023  
a fost de aproape 702,5 milioane lei; următoarele zece companii din TOP 

11 companii din IT din Iași au avut împreună o cifră de afaceri  
de aproape 820,7 milioane lei

Există momente în care visăm să 
mergem din nou într‐un loc în care 
am mai fost sau undeva unde nu am 
ajuns încă, să descoperim culturi noi 
și să ne bucurăm de gusturi autentice 
din colțuri diferite ale lumii. De multe 
ori, însă, călătoriile până la locurile 
respective nu sunt la îndemână. Ast‐
fel, o bună alegere în acest sens poate 
să fie simpla evadare din rutină și 
masa luată într‐un restaurant cu spe‐
cific. Fără să părăsim orașul, facem 
totuși o călătorie cu simțurile, intrând 
într‐o atmosferă specifică prin inter‐
mediul căreia ne oferim o experiență 
plăcută și specială în același timp. 
Acesta este farmecul restaurantelor 
cu specific – o invitație de a explora 
lumea. 

În inima Palas Campus din Iași, 
restaurantul Lilu reușește să cuce‐
rească iubitorii de gastronomie cu o 
combinație perfectă între design de‐
osebit, atmosferă primitoare și un 
meniu inspirat din bucătăria italiană. 
Creat de aceeași echipă din spatele 
conceptului Chin Chin din Palas Cam‐
pus,  Lilu aduce o nouă perspectivă 
asupra dining‐ului urban, punând ac‐
cent pe detalii care transformă fiecare 
vizită într‐o experiență memorabilă. 

Conceptul care stă la baza Lilu 
Fondatorul restaurantului, Mike 

Alnabelsi, explică faptul că Lilu repre‐

zintă o extensie naturală a viziunii 
grupului G‐Group, care își propune să 
aducă diversitatea culinară din în‐
treaga lume mai aproape de clienți. 
Dacă la Chin Chin s‐a pus accent pe 
explorarea bucătăriilor asiatice, la 
Lilu atenția se îndreaptă spre rafina‐
mentul și tradiția culinară italiană. 
„Am vrut să creăm un loc care să 
îmbine farmecul bucătăriei italiene 
cu un design modern, dar cald, care 
să‑i facă pe oameni să se simtă în 
largul lor, dar și răsfățați“, explică 
Mike Alnabelsi. 

Un loc unde designul  
întâlnește savoarea 

Lilu este mai mult decât un restau‐
rant – este un spațiu în care designul 
atent, ospitalitatea caldă și prepara‐
tele savuroase se întâlnesc pentru a 
oferi o experiență completă. Cu o 
echipă pasionată și o viziune clară, 
Lilu se poziționează ca una dintre cele 
mai interesante destinații culinare 
din Iași. „Fiecare locație are elemen‑
tele sale unice. La Lilu, designul re‑
flectă spiritul italian – sofisticat, 
dar accesibil“, subliniază Mike Alna‐
belsi. În același timp, mărturisește că 
a lucrat cu aceeași echipă de des‐
igneri cu care a colaborat și pentru 
restaurantul Chin Chin, deoarece 
„sunt incredibil de talentați și au 
realizat numeroase proiecte la nivel 

global, inclusiv pe piețe importante 
precum Emiratele Arabe Unite și 
Statele Unite ale Americii. Aborda‑
rea lor unică pentru fiecare detaliu, 
în special în designul restaurante‑
lor, a fost neprețuită datorită 
experienței lor vaste.“ 

Meniul – o sărbătoare a 
gusturilor italiene 

Meniul restaurantului este o călă‐
torie culinară prin Italia, de la paste 
proaspete la preparate din carne și 
pește, toate pregătite cu ingrediente 
de cea mai bună calitate. La Lilu, ac‐
centul este pus pe calitatea ingredien‐
telor și pe respectarea tradițiilor 
culinare. Pastele sunt pregătite zilnic 
din două tipuri de făină italiană atent 
selecționată, iar bucătarii se asigură 
că fiecare preparat este proaspăt și 
delicios. Pentru iubitorii de pizza, Lilu 
oferă o experiență veritabilă. După o 
dospire de cel puțin 24 de ore, aluatul 
capătă textura perfectă: o crustă ae‐
rată, crocantă și plină de savoare. Re‐
zultatul? O pizza care surprinde 
esența autentică a Italiei în fiecare 
mușcătură. Fie că alegi un bol generos 
de paste sau o pizza artizanală, Lilu te 
invită să descoperi adevăratele arome 
ale Italiei, în inima orașului. „Meniul 
este creat pentru a satisface toate 
gusturile, păstrând autenticitatea 
bucătăriei italiene, dar aducând și 

un strop de inovație“, spune fondato‐
rul Lilu. „Încercăm mereu să rămâ‑
nem conectați la tendințe și să 
surprindem plăcut clienții cu prepa‑
rate noi.“ 

Atenția la clienți și la  
nevoile lor – esențială pentru 

succesul unui business  
Un aspect esențial în succesul Lilu 

îl reprezintă ascultarea activă a 
clienților. „La început, feedback‑ul a 
fost variat – unele comentarii pozi‑
tive, altele constructive – dar am 
luat în serios fiecare opinie. Am 
făcut schimbări semnificative ba‑
zate pe sugestiile clienților și avem 
mai multe canale prin care colec‑
tăm feedback, iar managerul și bu‑
cătarul nostru caută personal să 
afle părerile clienților pentru a face 
îmbunătățirile necesare“, 
mărturisește fondatorul Lilu Restau‐
rant. Prin această abordare, Lilu nu 
doar că se aliniază trendurilor vii‐
toare, ci rămâne conectat cu comuni‐
tatea pe care o servește, 
asigurându‐se că oferă mereu o 
experiență care să răspundă nevoilor 
și așteptărilor clienților. „Am învățat 
cât de important este să asculți 
clienții. Ne adaptăm constant me‑
niul și serviciile pentru a ne asigura 
că fiecare vizită la Lilu este una de 
neuitat“, explică Mike Alnabelsi.

Lilu – o experiență culinară italiană deosebită, în Palas Campus
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Discuțiile au început într‐un ton 
relaxat, ușor glumeț, cu o prezentare 
scurtă a fiecăruia, care a depășit carac‐
terul formal al întâlnirii și au continuat 
interactiv, cu întrebări și răspunsuri 
privind mediul academic și cel antrepre‐
norial. „Sunt soțul Măriucăi Talpeș“, a 
început cofondatorul Bitdefender, 
Florin Talpeș, răspuns precedat, cu 
aceeași nuanță, de intervenția rectorului 
de la Cuza: „Viața mea e doar în jurul 
Universității. Cel puțin în ultimele 
șapte luni. E doar design“ 

8 din 10 studenți români  
ajung să lucreze în domenii  

diferite față de pregătirea inițială 
Unul dintre subiectele principale ale 

dezbaterii a plecat de la o realitate 
surprinsă de statistici:  8 din 10 studenți 
români ajung să lucreze în domenii dif‐
erite față de cele pentru care s‐au 
pregătit. Însă, tot statisticile ne arată că 
în perioada post‐decembristă, România 
a avut 22 de guverne, 22 de prim‐
miniștri și 29 de miniștri ai Educației, 
ceea ce a determinat multiple 
transformări în sistemul educațional. 
Toți cei prezenți la discuție au fost de 
acord cu faptul că educația, ca multe alte 
domenii, ar trebui să aibă continuitate și 
viziune pe termen lung pentru a putea fi 
eficientă. De altfel, și cifrele înregistrate 
de Eurostat arătau că în 2022, România 
se afla pe ultimul loc în Uniunea 
Europeană în ceea ce privește ponderea 
tinerilor de 25‐34 de ani cu studii uni‐
versitare, mai departe cu 25% de media 
europeană de 42% și de ținta de 45% 
vizată de UE până în 2023. Plecând de la 
aceste cifre, rectorul Universității 
„Alexandru Ioan Cuza“ din Iași a sublin‐
iat că acest lucru nu este neapărat din 
cauza unui sistem educațional defec‐
tuos, ci se datorează și schimbărilor ra ‐
pide din piața muncii. Totuși, el a vorbit 
și despre necesitatea ca mediul academ‐

ic să fie dinamic și să urmărească 
evoluțiile pieței muncii.  

„E adevărat că 8 din 10 lucrează 
pentru altceva, să spunem față de ce 
au fost pregătiți, dar nu neapărat că 
lucrurile nu au fost făcute cum trebuie 
în sistemul educațional. Trebuie să 
vedem și viteza cu care se schimbă 
condițiile în care își desfășoară cineva 
activitatea profesională. Cu o 
proiecție pe un termen mediu și lung, 
omul de afaceri, antreprenorul, anga‑
jatorul se raportează la nevoia de ieri 
atunci când angajează pe cineva, nu 
la ceea ce va fi peste 5, 10, 20, 30 de 
ani“, a susținut profesorul Liviu Maha. 
În exemplificarea sa, rectorul a folosit și 
termenul de „intrus“, acesta referindu‐se 
chiar la prezența lui în cadrul 
conferinței RBL, unde majoritatea 
participanților reprezentau mediul de 
afaceri. Interlocutorul său l‐a corectat 
însă, Talpeș accentuând că economia 
privată este principalul beneficiar al sis‐
temului educațional.  

Talpeș: „Gândiți sistemul de 
educație ca o imprimantă în care 

intră copiii, ca foi albe..“ 
Cofondatorul Bitdefender a adăugat 

că este esențial ca antreprenorii să se 
implice activ în dezvoltarea sistemul 
educațional, pe care l‐a comparat cu o 
imprimantă. Astfel, acesta a subliniat 
importanța calității educației încă de la 
grădiniță.  

„Până la urmă, industria, economia 
privată e principalul beneficiar al sis‑
temului de educație. E numărul unu ! 
(...) Noi cu sistemul de educație facem 
un ecosistem. Adică, nu suntem două 
insule între care există un drum cu 
sens unic, de la învățământ către 
economie. Nu există așa ceva! Dacă 
vedem lucrurile așa, am dat‑o în bară. 
Noi, ca antreprenori sau oameni în 
economie, trebuie să fim interesați ce 

se vrea cu copiii, încă de la grădiniță. 
Chiar vorbesc foarte serios! Gândiți 
sistemul de educație ca o imprimantă 
în care intră copiii, ca foi albe și 
imprimanta e stricată, iar noi vom 
folosi foile scrise“, a fost intervenția lui 
Florin Talpeș, cofondatorul Bitdefender. 

Ajungând și la statistica din țara 
noastră legată de ponderea mare de 
absolvenți care lucrează în alte domenii 
decât cele pentru care s‐au pregătit, 
antreprenorul a sugerat universităților 
să urmărească carierele absolvenților, 
pentru a ajusta programele de studii în 
funcție de cerințele pieței:   

„Dacă ar exista un mediu economic 
folosind metrici, o metrică simplă 
este: «dar ce naiba fac absolvenții tăi 
care au terminat o facultate?» Adică 
ei, ce meserie adoptă? Ce se întâmplă 
cu ei mai târziu? Modul în care le 
urmărești puțin, respectând GDPR și 
la cariera profesională, poți să dai 
feedback universităților și descoperi 
repede că pot fi facultăți care nu au 
cerere în piață. Noi am încercat să 
băgăm într‑un registru niște indi‑
catori care notează doar chestia asta, 
«ce se întâmplă cu absolvenți după 
facultate» . Știți cât a rezistat? Exact 
cât a urmat schimbarea de Guvern. 
Mai precis, Guvernul s‑a schimbat și a 
dispărut. Adică, faptul că a dispărut, 
că a fost ștearsă îți arată că cineva 
păzea! Adică, «Doamne ferește, să 
măsurați așa ceva!»“ 

Maha: „Multe companii  
stimulează o mediocritate“ 

Continuând discuțiile, CEO‐ul 
Bitdefender a ajuns la o altă problemă: 
discrepanța între nevoile pieței muncii 
și capacitatea sistemului educațional de 
a răspunde acestor nevoi. Despre asta, 
Talpeș a punctat că în România nu 
există suficiente locuri disponibile în 
facultățile de specialitate pentru a forma 
un număr adecvat de IT‐iști necesari 

industriei. „Până anul ăsta, industria 
de IT s‑a plâns tot timpul că sistemul 
universitar nu dă suficient de mulți IT‑
iști în piață, adică că nu are suficient 
de multe locuri în facultățile de spe‑
cialitate“, a mai spus reprezentantul 
mediului antreprenorial. 

În replică, rectorul de la Cuza a con‐
tracarat cu afirmația că, multe companii 
încurajează de fapt mediocritatea, prin 
angajarea timpurie a studenților în out‐
sourcing. Profesorul ieșean a explicat că 
astfel, studenții trebuie să îmbine 
munca cu studiile, iar asta nu face alt‐
ceva decât să plafoneze dezvoltarea lor 
profesională, crede Maha. 

„Multe companii care fac outsourc‑
ing angajează încă din timpul studii‑
lor studenți. De tineri îi angajează și, 
automat, dezvoltarea lor profesională 
e oarecum plafonată la ceea ce 
înseamnă furnizarea de servicii. 
Pentru că, dacă îl iei ca student în 
anul întâi înseamnă că nu ai nevoie de 
absolvenți de studii superioare. Până 
la urmă, finanțatorul studiilor presu‑
pune că un student full‑time ar trebui 
să aibă suficiente lucruri de făcut, să 
fie ocupat toată ziua, adică să aibă un 
volum de muncă care să nu îi permită 
să lucreze full‑time în altă parte. Prin 
modul în care ar trebui să le îmbine 
pe cele două, de fapt, angajatorul 
stimulează o mediocritate“, a punctat 
profesorul ieșean.  

 La acest capitol, cei doi invitați ai 
dezbaterii au fost întru totul de acord. 
Florin Talpeș nu numai că a susținut 
afirmațiile colegului său de dialog, dar 
acesta a recunoscut că a făcut la rândul 
său astfel de greșeli. Antreprenorul a 
apreciat că este mai eficient ca 
studenților să li se permită să finalizeze 
studiile înainte de a fi angajați full‐time, 
pentru că spune el, având fundamente 
solide, recalificarea ulterioară devine 
mai eficientă și mai puțin costisitoare. 

„Da, rolul universității este să 
pregătească fundamente. Și aici aș 

vreau să clarific, pentru că Liviu a vor‑
bit despre noi ca angajatori, fiind într‑
o criză de resurse, avem tentația de a 
merge în universități și de a angaja 
studenți (...) Dacă nu ai fundamentele, 
să reînveți ceva de la capăt e mult mai 
costisitor. Dacă ai fundamentele, este 
mult mai eficient să te recalifice. Și 
noi, trebuie să zic la început mergeam 
și luam din anul întâi full‑time. După, 
ne‑am dat seama că e o greșeală. Eu, 
pur și simplu nu le lăsam timp să 
învețe disciplina, fundamentele. 
Lucrurile pe care noi le înjuram, în 
timp alea s‑au dovedit a fi bune“  

„Să plasăm masteratul  
acolo unde trebuie!“ 

Dezbaterea dintre reprezentanții 
mediului academic și cel antreprenorial 
a ajuns în cele din urmă și la câștigurile 
salariale, cei doi interlocutori fiind de 
acord cu faptul că sunt diferențe majore 
de remunerații. Ca exemplu, Institutul 
Național de Statistică a raportat că, între 
2010 și 2024, bugetul de salarizare al 
educației a crescut cu 230%, în timp ce 
economia a crescut cu 450%, 
evidențiind necesitatea unei alocări mai 
eficiente a resurselor. Aici, CEO‐ul 
Bitdefender a vorbit și de soluții, încura‐
jând susținerea celor care se înscriu la 
masterate și doctorate. „Cum o 
rezolvăm? Zona de IT are problema 
asta de ceva vreme, iar aici soluția a 
fost destul de clară. Noi, de exemplu, și 
nu suntem singurii, susținem colegii 
care își fac masterate, doctorate și 
care țin laboratoare, cursuri în 
universități. Deci, ai o soluție, în sen‑
sul că aici e ecosistemul. De exemplu, 
pe partea asta, dacă am aplica regula 
asta, nu ar mai exista profesori de 
informatică în liceu sau în școala 
generală. Fiindcă e evident că indus‑
tria îi mănâncă pe pâine. Și atunci, din 
nou, când e să lucrezi cumva cu indus‑

tria, să te asiguri că are oamenii care 
pot să ajute la partea software, dar 
sunt probleme pe care le putem 
rezolva împreună. Și nu e vorba doar 
de industria de IT“, a mai adăugat 
Florin Talpeș. 

Ideea sa a fost continuată de Liviu 
Maha, care a evidențiat că multe prob‐
leme vin din sistemul preuniversitar, 
acesta amintind totodată și importanța 
formării continue. Legat de asta, recto‐
rul a lansat și o provocare, pentru că, 
din punctul său de vedere, masteratul 
nu este suficient de valorizat de piața 
muncii.  

„Eu îl apreciez pe Florin că a pus 
astfel problema. Noi nu trebuie să 
privim universitățile ca singure, 
responsabile. Când vorbim de master‑
ate, care încă sunt un apendice la stu‑
diile de licență, apropo de ecosistem, 
eu lansez această provocare: «să 
plasăm masteratul acolo unde tre‑
buie!» Este vorba de un master profe‑
sional care cere competențe avansate 
(...) Deocamdată, pe linia asta a mas‑
teratului n‑am văzut dinspre piața 
muncii o valorizare suficient de mare 
încât să devină masteratul, cu 
adevărat, atractiv pentru absolvenți“, 
crede rectorul UAIC.  

Dezbaterea a conturat necesitatea 
unei colaborări strânse între mediul 
academic și cel antreprenorial pentru a 
asigura o educație de calitate și 
adaptată nevoilor economiei. Atât CEO‐
ul Bitdefender, Florin Talpeș, cât și rec‐
torul Universității Alexandru I.Cuza , 
Liviu Maha au evidențiat importanța 
unei viziuni pe termen lung și a unei 
implicări active a tuturor părților inter‐
esate în dezvoltarea sistemului 
educațional. Dezbaterea s‐a încheiat cu 
întrebarea: „Cum putem ajuta 
Universitatea Alexandru Ioan Cuza?“ 
și cu provocarea adresată antreprenori‐
lor de a se implica activ în acest proces. 
(Ana‑Maria DOBRE) 

Cât de importantă este educația pentru afaceri? 
Șeful Bitdefender față în față cu rectorul UAIC

În cadrul Conferinței regionale Romanian Business Leaders (RBL), care a avut loc recent la Iași, a avut 
loc o dezbatere interesantă între Florin Talpeș, CEO-ul Bitdefender și Liviu Maha, rectorul Universității 

„Alexandru Ioan Cuza“. În linii mari s-a vorbit despre importanța pregătirii academice și a implicării 
active a industriei în educație, CEO-ul Bitdefender insistând pe necesitatea lăsării studenților să învețe 
bazele înainte de a fi angajați full-time. La rândul său, rectorul Universității Alexandru Ioan Cuza din Iași 

a accentuat importanța formării continue și a valorificării masteratelor, lansând și un apel pe această 
cale. Cele două perspective complementare chiar au oferit o imagine clară de la teorie la practică în 

educația românească și bine ar fi, ca cineva să învețe și ceva din asta!

Firma de construcții Euro Construcții Arhis reprezintă o 
prezență solidă și respectată în industria construcțiilor din 
România. Cu o experiență vastă și o reputație impecabilă în 
domeniu, această companie și-a câștigat locul printre liderii de 
piață datorită calității serviciilor oferite și profesionalismului 
de care dă dovadă în toate proiectele sale. 

Euro Construcții Arhis se remarcă prin abordarea sa atentă și 
personalizată a fiecărui proiect, indiferent de dimensiunea sau 
complexitatea acestuia. Echipa de specialiști a firmei, formată 
din ingineri, arhitecți și constructori experimentați, lucrează 
cu pasiune și dedicare pentru a livra proiecte de construcții de 
înaltă calitate, conforme cu cele mai exigente standarde. 

Prin utilizarea celor mai moderne tehnologii și materiale de 
construcție de calitate superioară, Euro Construcții Arhis 
asigură durabilitatea și siguranța structurilor realizate, ceea 
ce a condus la satisfacția deplină a clienților săi. Fie că este 
vorba de construcții rezidențiale, comerciale sau 
industriale, firma se evidențiază prin atenția la detalii și 
respectarea termenelor stabilite. 

Cu un portofoliu de proiecte finalizate cu succes și cu 
parteneriate solide cu alte companii din domeniu, Euro 
Construcții Arhis continuă să se dezvolte și să se extindă, 
demonstrându-și constant capacitatea de adaptare la cerințele 
pieței și de a oferi soluții inovatoare în domeniul construcțiilor. 

Prin angajamentul său față de calitate, integritate și excelență 
în lucrul său, firma Euro Construcții Arhis rămâne un reper 
important în industria construcțiilor din România și un partener 
de încredere pentru toți cei care își doresc să își transforme 
visurile în realitate prin intermediul unor construcții de 
excepție.

EURO CONSTRUCȚII ARHIS  
CONSTRUCȚII CIVILE ȘI INDUSTRIALE, PARCURI EOLIENE, PANOURI FOTOVOLTAICE

CONSTRUIM PENTRU VIITOR!

EURO CONSTRUCȚII ARHIS  
șoseaua Bucium nr. 13, Iași 
M:  0757 270 270 
      0758 270 270 
T: 0332 410 625 
F: 0332 410 622 
E: euroconstructarhis@yahoo.com
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În 2024, domeniul imobil‐
iar și al construcțiilor 
experimentează o creștere 
semnificativă în ceea ce 
privește numărul de 
autorizații de construcții și 
implicit tendințele de dezvol‐
tare urbană în România. 
Legiuitorul a stabilit un cadrul 
legal de strictă interpretare, 
procedura de obținere 
autorizație de construcție 
fiind reglementată de Legea 
50 din 1991 privind autoriza‐
rea executării lucrărilor de 
construcții.  

Cum se obține autorizația 
de construcție în 

România? 
Institutul Național de 

Statistică a înregistrat creșteri 
substanțiale în rândul 
numărului de autorizații de 
construcții pentru clădiri 
rezidențiale față de anul 
precedent. Prezentul articol 
analizează efectul pe care îl 
are această tendință 
ascendentă asupra dezvoltării 
urbane, modalitatea de 
obținere autorizații de 
construcții, ce acte autorizație 
de construcție și aprobări 
construcție casă sunt nece‐
sare, precum și sancțiunile 
prevăzute de Legea 50 din 
1991 privind autorizarea 
executării lucrărilor de 
construcții.  

Un trend ascendent în 
România în rândul 

autorizațiilor de 
construcție 

În luna octombrie 2024, 
Institutul Național de 
Statistică a realizat un studiu 
cu privire la eliberare 
autorizații de construcții în 
ultimul an, respectiv din luna 

septembrie 2023 până în luna 
septembrie 2024. Conform 
statisticii, s‐a înregistrat o 
majorare în cuantum de 3,3% 
în rândul autorizațiilor de 
construcție pentru clădiri 
rezidențiale din 2023 până în 
2024. De asemenea, există un 
trend ascendent în ceea ce 
privește autorizațiile de con‐
struire inclusiv în luna sep‐
tembrie 2024 în comparație 
cu luna august 2024, respec‐
tiv o majorare de 3,9%. Aceste 
date reflectă nevoia de urban‐
izare continuă a societății, 
fiind influențată și de 
creșterea accelerată a valorii 
proprietăților în România. 
Este recomandat ca un dez‐
voltator imobiliar să apeleze 
la un avocat specializat în 
construcții sau un avocat due 
diligence în cazul în care 
urmărește dezvoltarea de 
proiecte imobiliare sau 
construcții, astfel încât să 
existe siguranța că toți pașii 
prevăzuți pentru aprobări 
construcție casă au fost 
parcurși conform dispozițiilor 
din Legea 50 din 1991 privind 
autorizarea executării 
lucrărilor de construcții. 

Aprobări construcție 
casă în România 

Așa cum am menționat 
anterior, cadrul legal ce 
stabilește obligațiile în mate‐

rie de imobiliare și construcții 
este reprezentat de Legea 50 
din 1991. Potrivit acestor 
dispoziții, în România, 
lucrările de construcții se pot 
executa de către un dezvol‐
tator imobiliar doar pe bază 
de autorizație de construcție 
emisă la solicitarea titularului 
dreptului real asupra unui 
imobil identificat prin număr 
cadastral, reprezentând actul 
final prin care administrația 
publică aprobă executarea 
construcției. În privința 
autorizării lucrărilor de 
construcții, se va întocmi 
dosarul cu acte autorizație de 
construcție și se va depune la 
autoritatea administrației 
publice competente.  

Sancțiuni privitoare la 
încălcarea dispozițiilor 

legale 
Legea 50 din 1991 privind 

autorizarea executării 
lucrărilor de construcții pre‐
vede o serie de sancțiuni în 
cazul încălcării regulilor de 
executare a lucrărilor de 
construcții. Astfel, anumite 
fapte sunt considerate 
infracțiuni sau contravenții, 
după caz. În privința primei 
categorii, reprezintă 
infracțiuni fapte precum 
executarea fără autorizație de 
construcție, continuarea 
executării lucrărilor după dis‐

punerea opririi acestora, 
întocmirea ori semnarea 
documentațiilor tehnice nece‐
sare pentru autorizarea 
executării lucrărilor de 
construcții pentru alte 
specialități decât cele certifi‐
cate. În materie de 
contravenții, amintim execu‐
tarea sau desființarea, totală 
ori parțială, fără autorizație 
de construcție a lucrărilor, 
împiedicarea ori sustragerea 
de la efectuarea controlului, 
neanunțarea datei începerii 
lucrărilor de construcții auto‐
rizate etc. Pentru sancțiunile 
menționate anterior, legiuito‐
rul a prevăzut pedeapsa închi‐
sorii sau amenzii, în funcție 
de natura sancțiunii. 
„Apelarea la serviciile unor 
avocați imobiliare nu 
reprezintă doar o măsură de 
siguranță, ci și o măsură de 
eficientizare a procedurii de 
obținere de autorizații de 
construcții, întrucât un avo‑
cat construcții vă poate 
ghida în privința tuturor 
etapelor de aprobare a 
lucrărilor de construcții“, a 
declarat Avocatul 
Coordonator al Societății 
românești de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații, 
Dr. Radu Pavel. Societatea 
românească de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații are 
o vastă experiență în dome‐
niul de imobiliare și 
construcții, iar un avocat due 
diligence sau un avocat spe‐
cializat în construcții din cad‐
rul acesteia vă poate asista în 
parcurgerea întregului proces 
de aprobări construcție casă. 
În concluzie, studiul realizat 
de Institutul Național de 
Statistică denotă interesul 
dezvoltatorilor imobiliari în 
realizarea de lucrări de 
construcții, observându‐se 
creșteri semnificative în cere‐
rile pentru proprietăți 
rezidențiale. l

Cheltuieli deductibile 
În anul 2025, cheltuielile 

pe care companiile nu le pot 
deduce în contabilitate sunt, 
în general, reglementate de 
legislația fiscală și de Codul 
Fiscal din România. Acestea 
includ, printre altele: 
1. Cheltuieli de protocol și 

reprezentare peste lim‑
ita deductibilă – În mod 
normal, cheltuielile de 
protocol sunt deductibile 
în limita a 2% din baza de 
calcul fiscal (profitul con‐
tabil, la care se adaugă 
cheltuielile de protocol și 
alte cheltuieli nededucti‐
bile și din care se scad 
veniturile neimpozabile). 

2. Cheltuieli cu combustibi‑
lul pentru autoturismele 
folosite în scop personal 
– Cheltuielile cu combusti‐
bilul pentru autoturismele 
folosite pentru activități 
personale ale angajaților 
nu sunt deductibile. Avem 
aici și o limitare la 50% 
combustibil și reparații și 
o amortizare de 1500 
lei/autoturism; 

3. Cheltuieli cu amortiza‑
rea mijloacelor fixe care 
depășesc limitele legale 
– Dacă valoarea de 
achiziție a unui activ este 
mai mare decât limita 
acceptată de lege, cheltui‐
elile de amortizare nu 
sunt deductibile pentru 
partea ce depășește 
această limită. 

4. Cheltuieli cu dobânzile și 
diferențele de curs valu‑
tar pentru împrumuturi 
ce depășesc anumite 
praguri – Codul Fiscal 
prevede reguli de limitare 
a deducerii pentru dobân‐
zile aferente anumitor 
împrumuturi, în funcție de 
nivelul de îndatorare al 
companiei și de condițiile 
pieței. 

5. Cheltuieli de sponsori‑
zare și mecenat – Sunt 
deductibile în limita a 
0,75% din cifra de afaceri, 

dar orice sumă care 
depășește această limită 
nu este deductibilă fiscal. 
Valabil pentru firmele 
plătitoare de impozit pe 
profit, microîntreprinde‐
rile nu mai beneficiază de 
deduceri pentru 
sponsorizări; 

6. Cheltuieli de asigurare 
voluntară pentru 
angajați – Asigurările de 
sănătate private și alte 
asigurări voluntare sunt 
deductibile în limita a 400 
euro/an pentru fiecare 
angajat. Partea ce 
depășește această limită 
nu este deductibilă. 

7. Cheltuieli cu amenzi și 
penalități impuse de 
autorități – Amenzile 
contravenționale, 
penalitățile și alte 
sancțiuni impuse de stat 
sau alte autorități nu sunt 
deductibile fiscal. 

8. Cheltuieli fără doc‑
umente justificative – 
Orice cheltuieli care nu 
sunt însoțite de doc‐
umente justificative, cum 
ar fi facturi, bonuri fiscale 
sau alte dovezi, nu sunt 
deductibile fiscal. 

9. Cheltuieli legate de 
activități ilegale – Orice 
cheltuială efectuată pentru 
activități ilegale, precum 

mită, trafic de influență 
sau corupție, nu este 
deductibilă. 

10. Cheltuieli de deplasare 
și cazare nejustificate – 
Doar cheltuielile de depla‐
sare și cazare efectuate în 
interesul activității sunt 
deductibile, iar cheltuielile 
efectuate în scop personal 
nu pot fi deduse. 
Aceste categorii se pot 

modifica în funcție de 
actualizările legislative, așa 
că este esențial ca firmele să 
fie la curent cu noutățile 
aduse de Codul Fiscal. 

Cheltuieli nedeductibile 
Există mai multe tipuri de 

cheltuieli pe care antrepreno‐
rii le consideră adesea 
deductibile, dar care, con‐
form legislației fiscale din 
România, nu sunt deductibile. 

Iată câteva exemple con‐
crete: 
1.Cheltuieli cu masa oferită 

angajaților sau clienților 
în oraș 
Mulți antreprenori 

consideră că pot deduce chel‐
tuielile cu mesele luate 
împreună cu angajații sau 
clienții în oraș, ca parte a 
cheltuielilor de protocol. 
Totuși, aceste cheltuieli sunt 
deductibile doar în limita 
specificată de lege, iar dacă 
depășesc acea limită, partea 
excedentară devine 
nedeductibilă. 
2.Cheltuieli de întreținere 

și renovare pentru 
proprietăți personale 
În cazul în care o firmă 

acoperă cheltuielile de 
întreținere sau renovare ale 
unei proprietăți personale 
folosite parțial și în interes 
de serviciu (de exemplu, un 
birou într‐o locuință 
personală), acestea nu sunt 
integral deductibile. Doar 
partea direct legată de activi‐
tatea profesională poate fi 
dedusă, în baza unei evidențe 
clare. 

3.Cheltuieli de cazare și 
transport în concediu 
Unii antreprenori încearcă 

să deducă cheltuielile de 
cazare și transport în 
vacanțe, considerând că, dacă 
au discutat afaceri pe durata 
deplasării, cheltuiala devine 
deductibilă. Însă, dacă scopul 
principal al deplasării a fost 
personal (concediu sau 
vacanță), cheltuiala nu poate 
fi dedusă. Numai cheltuielile 
pentru deplasări strict în 
interes de serviciu sunt 
deductibile. 
4.Cheltuieli cu telefoanele 

și echipamentele folosite 
și în scop personal 
Facturile de telefonie și 

cheltuielile cu echipamentele 
folosite atât pentru scopuri 
profesionale, cât și personale 
(de exemplu, telefoane 
mobile, laptopuri) sunt doar 
parțial deductibile. Dacă nu 
există o separare clară a folo‐
sirii în interes de serviciu, 
ANAF poate considera o 
parte din aceste cheltuieli 
nedeductibile. 
5.Cheltuieli fără doc‑

umente justificative 
Este esențial ca orice 

cheltuială să fie susținută de 
documente justificative (fac‐
turi, bonuri fiscale). 
Cheltuielile neînregistrate 
corect sau care nu au doc‐
umente justificative nu sunt 
deductibile, chiar dacă au fost 
făcute în interesul activității. 

Aceste exemple 
evidențiază cât de 
importantă este respectarea 
condițiilor fiscale și a 
documentației adecvate pen‐
tru a deduce anumite cheltui‐
eli. În cazul în care există 
dubii, este recomandabil ca 
antreprenorii să consulte un 
expert contabil sau un spe‐
cialist fiscal pentru a se asig‐
ura că respectă legislația 
fiscală și că evită riscul unor 
ajustări fiscale din partea 
autorităților. l 

Ana‑Maria BOSTAN 
Expert contabil

Cheltuieli deductibile și 
cheltuieli nedeductibile 

fiscal în anul 2025

De peste 12 ani, Palas este 
spațiul de întâlnire pentru 
comunitate, unde public de 
toate vârstele se adună pen‐
tru socializare, shopping, dar 
și pentru că pot completa 
aceste experiențe cu activități 
recreative, participând la 
expoziții, concerte, târguri și 
la numeroase evenimente. 
Palas este o destinație de 
petrecere a timpului liber nu 
doar pentru ieșeni, ci pentru 
întrega regiune, iar eveni‐
mentele care sunt organizate 
aici, cu prilejul sărbătorilor 
de iarnă, sunt principalul 
punct de atracție și o 
importantă componentă a 
experienței create în jurul 
sărbătorii Crăciunului.     

„Transformarea ansam‑
blului Palas într‑un loc în 
care oamenii vin să se 
relaxeze, să petreacă timp 
împreună, să aleagă 
cadouri pentru cei dragi 
este o misiune care ne 
aduce provocări, însă crea‑
rea atmosferei de 
sărbătoare vine la pachet 
cu multă distracție și cu 
inspirația pe care o primim 
zilnic de la cei care ne trec 
pragul. Curând, vom spune 
că am intrat în cel mai fru‑
mos sezon din an, ceea ce 
înseamnă că ne pregătim, 

la rândul nostru, să oferim 
evenimente pe măsura 
așteptărilor și să surprin‑
dem, la fel cum am făcut în 
fiecare an, cu un concept în 
jurul căruia construim 
întreaga experiență. Anul 
acesta, Crăciunul la Palas 
va fi despre bucurie, despre 
ceea ce ne face să ne întoar‑
cem la visurile din 
copilărie, astfel că « Have a 
Very X‑mas» poate fi despre 
dorințele fiecăruia dintre 
noi și despre scenariul pe 
care ni‑l imaginăm atunci 
când ne apropiem de 
momentele magice ale 
sărbătorilor“, a declarat 
Mihaela Rotaru, Director 
Marketing Palas Iasi. 

Pe 30 noiembrie, începând 
cu ora 19:00, magia 
sărbătorilor va cuprinde 
ansamblul Palas, odată cu 
aprinderea celor 300.000 de 
lumini ce vor transforma 
seara într‐un spectacol feeric: 

„Așa cum ne‑am obișnuit 
publicul, momentul aprin‑
derii luminilor va fi marcat 
de un spectacol oferit de 
Filarmonica de Stat 
„Moldova“ Iași, iar colindele 
și fragmentele muzicale 
celebre, cu tematică de 
sărbătoare, vor continua să 
răsune în Atriumul Palas pe 

tot parcursul lunii decem‑
brie.“  

170 de instalații 
luminoase, în  parcul 

Palas 
Un eveniment special care 

redă frumusețea naturii prin 
arta luminii va avea loc în 
grădina Palas, odată cu 
expoziția „The Glowing 
Garden“. Peste 170 de 
instalații luminoase sub 
formă de animale, printre 
care și un pui de elefant în 
mărime naturală, tigri în 
junglă, delfini, păsări fla‐
mingo, grădini cu fructe 
gigant, personaje din basme, 
dar și multe alte figurine 
spectaculoase pot fi admirate 
în perioada 30 noiembrie 
2024 ‑ 15 ianuarie 2025. 
Palas își propune să ducă mai 
departe tradiția sărbătorilor 
și completează atmosfera 
creată de evenimente cu târ‐
guri de sezon care vor avea 
loc atât în interiorul Palas, 
cât și în exterior.  

Start la distracție  
pe gheață 

Patinoarul Palas Ice se 
deschide pe 27 noiembrie 

și odată cu el se dă startul 
celui mai vesel sezon din an. 
Vino împreună cu familia 
sau prietenii și exersați‐vă 
cele mai bune mișcări pe 
gheață! Pentru cei care 
iubesc gheața, dar nu 
reușesc să își găsească echil‐
ibrul pe patine, instructorul 
de patinaj de la Palas Ice îi 
așteaptă la cursuri. 

Bunătăți culinare și 
colinde, la târgul de 

Crăciun 
De pe 29 noiembrie și 

până pe data de 27 
decembrie, Grădina Palas 
va găzdui un târg 
tradițional de Crăciun, 
unde se vor găsi diverse 
bunătăți culinare, dar și 
obiecte decorative și 
băuturi calde. Scena târgu‐
lui prinde viață cu ajutorul 
colindelor, al datinilor și 
concertelor festive, iar 
copiii se pot bucura de un 
trenuleț ce străbate întreaga 
grădină. Alături de acesta, 
Atelierul Artistului din 
Palas Mall va oferi cadouri 
unice, inspirate de arta cre‐
atorilor de frumos, artiști 
ieșeni, care își expun 
creațiile în Atriumul Palas.

Decembrie va fi magic la Palas Iași: patinoar, concerte 
ale Filarmonicii, târg de Crăciun și multe surprize

Autorizările de 
construire pentru 

locuințe, pe un trend 
ascendent în România

Ana-Maria Bostan
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Membrii Consiliului de 
administrație al Băncii 
Naționale a României 
(BNR) consideră că 
noile evaluări relevă o 
perspectivă înrăutățită a 
inflației comparativ cu 
previziunile precedente, 
mai cu seamă pe 
termen scurt, în 
condițiile în care rata 
anuală a inflației este 
așteptată să crească 
ușor în ultimele luni ale 
anului curent și să 
cunoască o fluctuație 
pronunțată în semestrul 
I 2025.  

În plus, s‐a observat că 
evoluția exportului net se 
prefigurează a fi mult mai 
contracționistă în anul curent 
decât s‐a anticipat anterior, 
iar contribuția ei la dinamica 
PIB va rămâne probabil 
negativă în 2025, pe fondul 
creșterii mai pronunțate a 
dinamicii volumului importu‐
rilor de bunuri și servicii în 
raport cu cea a volumului 
exporturilor. Banca Centrală 
a publica minuta ședinței de 
politică monetară a 
Consiliului de administrație 
al Băncii Naționale a 
României din 8 noiembrie 
2024, în care BNR a decis 
menținerea ratei dobânzii de 
politică monetară la nivelul 
de 6,50%; totodată, a decis 
menținerea ratei dobânzii 
pentru facilitatea de credit‐
are (Lombard) la 7,50% și a 
ratei dobânzii aferente 
facilității de depozit la 
5,50%. 

Descreșterea inflației a 
fost mai mică decât în 
precedentele trei luni 
În discuțiile privind 

evoluția recentă a inflației, 
membrii Consiliului au arătat 
că rata anuală a inflației s‐a 
redus în septembrie la 
4,62%, de la 5,10% în august, 
coborând astfel sub nivelul 
de 4,94% atins în luna iunie 
2024. S‐a observat că 
descreșterea din trimestrul 
III a fost mai mică decât în 
precedentele trei luni, și 
inferioară previziunilor, în 
condițiile în care scăderile 
ample de dinamică consem‐
nate în acest interval de 
prețurile administrate și de 
prețul combustibililor – sub 
influența unor efecte de bază 
și a declinului neașteptat al 
cotației țițeiului – au fost în 
mare parte contrabalansate 
ca impact de creșterea 

prețurilor alimentelor și într‐
o mică măsură a prețului 
energiei electrice, prioritar 
pe fondul secetei severe din 
acest an. 

La rândul ei, rata anuală a 
inflației CORE2 ajustat și‐a 
încetinit trendul descendent 
în trimestrul III, inclusiv în 
raport cu prognoza, redu‐
cându‐se în septembrie la 
5,6%, de la 5,7% în iunie, pe 
fondul reaccelerării creșterii 
prețurilor alimentelor proce‐
sate și al frânării descreșterii 
dinamicii înalte a prețurilor 
serviciilor, dar și al scăderii 
într‐un ritm relativ alert, 
similar celui din trimestrul II, 
a dinamicii prețurilor 
mărfurilor nealimentare, care 
rămâne însă ridicată, au 
susținut membrii Consiliului.  

„O perspectivă înrăutățită 
a inflației comparativ cu 
previziunile precedente“ 

„În ceea ce privește 
evoluțiile macroeconomice 
viitoare, membrii 
Consiliului au arătat că 
noile evaluări relevă o 
perspectivă înrăutățită a 
inflației comparativ cu pre‑
viziunile precedente, mai cu 
seamă pe termen scurt, în 
condițiile în care rata 
anuală a inflației este 
așteptată să crească ușor în 
ultimele luni ale anului 
curent și să cunoască o 
fluctuație pronunțată în 
semestrul I 2025, 
rămânând astfel deasupra 
intervalului țintei și semni‑
ficativ peste valorile antici‑
pate anterior. Totodată, ea 
este așteptată să își reia 
ulterior descreșterea pe o 
traiectorie mai ridicată 
decât cea din prognoza 
precedentă, coborând abia 
în debutul anului 2026 sub 
limita de sus a intervalului 
țintei și rămânând în prox‑
imitatea acesteia până la 
finele orizontului progno‑
zei. Astfel, rata anuală a 
inflației se va mări probabil 
la 4,9% la finele anului 
curent, iar apoi se va 
reduce la 3,5% în decem‑
brie 2025 și la 3,3% la 
finele orizontului progno‑
zei, comparativ cu valorile 
de 4%, 3,4% și respectiv 
3,2% indicate de proiecția 
precedentă pentru aceleași 
momente de referință“, 
arată  minuta ședinței de 
politică monetară a 
Consiliului de administrație 
al Băncii Naționale a 
României din 8 noiembrie. 

S‐a observat că evoluția 
fluctuantă și nivelurile mai 
ridicate ale ratei anuale a 
inflației din următoarele trei 
trimestre sunt atribuibile pri‐
oritar unor efecte de bază în 
dublu sens –  asociate inclu‐

siv modificărilor legislative în 
domeniul energiei aplicate în 
luna aprilie 2024 –, dar și 
secetei severe din acest an și 
tendinței de majorare a 
cotațiilor unor mărfuri, de 
natură să afecteze pe mai 
departe dinamicile prețurilor 
alimentelor și energiei. 
Acțiunea de ansamblu a fac‐
torilor pe partea ofertei va 
redeveni însă dezinflaționistă 
ulterior, în principal sub 
impactul efectelor de bază ce 
se vor manifesta la nivelul 
subcomponentelor non‐neali‐
mentare ale inflației de bază, 
dar și pe segmentele prețuri 
administrate și produse din 
tutun, au remarcat membrii 
Consiliului. Totodată, s‐a sesi‐
zat că dinamica prețului com‐
bustibililor se va menține 
probabil pe termen scurt sub 
nivelurile prognozate ante‐
rior, pe fondul evoluției 
recente și anticipate a 
cotației țițeiului. 

Excedentul de cerere 
agregată este anticipat să 

se restrângă progresiv 
Balanța riscurilor induse 

de factori pe partea ofertei 
rămâne totuși înclinată în 
sens ascendent, au convenit 
membrii Consiliului, indicând 
drept surse majore evoluția 
prețurilor energiei și ali‐
mentelor, în contextul 
legislației în domeniu și al 
secetei prelungite din 2024, 

precum și traiectoria 
cotațiilor țițeiului și altor 
materii prime, în condițiile 
escaladării tensiunilor geo‐
politice. 

În ceea ce privește factorii 
fundamentali, s‐a arătat că 
din partea acestora sunt de 
așteptat presiuni inflaționiste 
mai moderate și în atenuare 
mai rapidă decât în prognoza 
precedentă, în condițiile în 
care excedentul de cerere 
agregată este anticipat să se 
restrângă progresiv în 
următoarele șase trimestre, 
până aproape de închidere, 
implicit la valori semnificativ 
inferioare celor previzionate 
anterior. Pe orizontul scurt 
de timp, presiunile vor 
rămâne totuși apreciabile, 
inclusiv în contextul 
dinamizării puternice a con‐
sumului privat în semestrul I 
și probabil pe ansamblul 
anului 2024, precum și ca 
urmare a nivelului crescut și 
peste așteptări atins recent 
de dinamica anuală de două 
cifre a costului unitar cu forța 
de muncă din sectorul privat, 
au concluzionat membrii 
Consiliului. 

Inflația de bază va recepta 
însă și influențele în creștere 
ale efectelor de bază 
dezinflaționiste de pe seg‐
mentele mărfuri nealimen‐
tare și servicii, care vor 
devansa influențele de sens 
opus anticipate să decurgă pe 
termen scurt din evoluția 
dinamicii prețurilor aliment‐

elor procesate, sub impactul 
unor efecte statistice nefavo‐
rabile și al tendinței de 
creștere a cotațiilor unor 
materii prime agroalimen‐
tare, au remarcat membrii 
Consiliului. 

Deficitul de cont curent 
se va mări semnificativ 

ca pondere în PIB  
S‐a observat, totodată, că 

efecte dezinflaționiste în 
intensificare pe întregul ori‐
zont de prognoză sunt de 
așteptat din decelerarea 
creșterii prețurilor importu‐
rilor, dar mai cu seamă din 
ajustarea descendentă a 
anticipațiilor inflaționiste pe 
termen scurt, într‐un ritm 
ușor încetinit totuși în raport 
cu proiecția precedentă, și de 
la niveluri mai ridicate decât 
s‐a anticipat anterior. 

În aceste condiții, rata 
anuală a inflației CORE2 ajus‐
tat va continua probabil să 
scadă gradual, pe o traiecto‐
rie mai ridicată pe termen 
scurt decât cea din proiecția 
precedentă, dar ceva mai 
joasă pe cel de‐al doilea seg‐
ment al orizontului progno‐
zei, coborând la 5,1% în 
decembrie 2024, la 3,5% în 
ultima lună a anului 2025 și 
la 3,2% la finele orizontului 
prognozei, comparativ cu 
valorile de 4,6%, 3,5% și 
respectiv 3,4% anticipate 

anterior pentru aceleași 
momente de referință. 

Referitor la viitorul 
poziției ciclice a economiei, 
membrii Consiliului au arătat 
că, potrivit noilor evaluări, 
creșterea economică își va 
reduce sensibil ritmul în 
acest an – inclusiv ca urmare 
a performanțelor mai slabe 
ale agriculturii –, iar în 2025 
va cunoaște o redresare 
moderată, în condițiile 
revigorării cererii externe, 
precum și pe fondul utilizării 
fondurilor europene aferente 
instrumentului Next 
Generation EU, într‐un volum 
totuși mai mic decât cel pre‐
vizionat anterior. Perspectiva 
face probabilă restrângerea 
progresivă a excedentului de 
cerere agregată în 
următoarele șase trimestre, 
până aproape de închidere, și 
menținerea relativ constantă 
a acestuia ulterior, implicând 
coborârea lui pe întregul ori‐
zont de  prognoză la valori 
semnificativ inferioare celor 
din proiecția precedentă, au 
punctat unii membri ai 
Consiliului. 

În contrast parțial cu 
aceste evoluții, consumul 
gospodăriilor populației își 
va mări probabil considerabil 
dinamica pe ansamblul anu‐
lui curent și va rămâne prin‐
cipalul determinant al avan‐
sului PIB în 2025, în contex‐
tul creșterii deosebit de 
alerte a venitului disponibil 
real al populației, sub impac‐

tul majorărilor de salarii și 
transferuri sociale, supra‐
puse traiectoriei descendente 
a ratei inflației, au semnalat 
în mai multe rânduri mem‐
brii Consiliului. 

În același timp, s‐a obser‐
vat că evoluția exportului net 
se prefigurează a fi mult mai 
contracționistă în anul 
curent decât s‐a anticipat 
anterior, iar contribuția ei la 
dinamica PIB va rămâne 
probabil negativă în 2025, pe 
fondul creșterii mai 
pronunțate a dinamicii volu‐
mului importurilor de 
bunuri și servicii în raport cu 
cea a volumului exporturilor, 
în corelație cu decalajul de 
ritm dintre absorbția internă 
și cererea externă. Drept 
urmare, deficitul de cont 
curent se va mări semnifica‐
tiv ca pondere în PIB în 
2024‐2025 și își va amplifica 
abaterea față de standardele 
europene, constituind o vul‐
nerabilitate majoră, prin ris‐
curile induse la adresa 
inflației, primei de risc 
suveran și, în final, a 
sustenabilității creșterii eco‐
nomice, au subliniat mai 
mulți membri ai Consiliului. 

Incertitudini și riscuri 
însemnate decurg din con‐
duita viitoare a politicii fis‐
cale și a celei de venituri, au 
arătat membrii Consiliului, 
date fiind măsurile fiscale și 
bugetare ce ar putea fi imple‐
mentate începând cu anul 
2025 în scopul poziționării 
deficitului bugetar pe o trai‐
ectorie descrescătoare 
sustenabilă și compatibilă cu 
noul cadru de guvernanță 
economică al UE. 

S‐a convenit, totodată, că 
incertitudini și riscuri cres‐
cute la adresa perspectivei 
activității economice, implicit 
a evoluției pe termen mediu 
a inflației, generează războiul 
din Ucraina și conflictul din 
Orientul Mijlociu, precum și 
evoluțiile economice din 
Europa și de pe plan global, 
inclusiv în contextul 
escaladării tensiunilor geo‐
politice. 

În ceea ce privește poziția 
ciclică a economiei, membrii 
Consiliului au observat că 
datele statistice revizuite 
indică o creștere cu 0,3 la 
sută a activității economice 
în trimestrul II 2024, după o 
comprimare cu 0,4 la sută în 
precedentele trei luni, 
evoluție ce implică o restrân‐
gere mai evidentă a exceden‐
tului de cerere agregată la 
mijlocul anului curent com‐
parativ cu cea anticipată. 

Consumul gospodăriilor 
populației și‐a accelerat însă 
puternic creșterea, inclusiv în 
termeni anuali, în timp ce 
formarea brută de capital fix 
a cunoscut o evoluție de sens 

opus, iar exportul net și‐a 
mărit substanțial impactul 
contracționist, limitând 
creșterea dinamicii anuale a 
PIB la 0,9% în trimestrul II, 
după descreșterea la 0,5% în 
intervalul precedent, au 
arătat membrii Consiliului. 

Creșterea salariilor pune 
presiune pe rata inflației 

În același timp, a fost 
evidențiată ampla creștere de 
dinamică înregistrată în tri‐
mestrul II de deficitul 
balanței comerciale și de def‐
icitul de cont curent – pe fon‐
dul accelerării ascensiunii 
volumului importurilor de 
bunuri și servicii, suprapusă 
prelungirii declinului volu‐
mului exporturilor –, ce a fost 
accentuată în cel din urmă 
caz de înrăutățirea 
substanțială a soldului 
balanței veniturilor secun‐
dare, sub influența 
diminuării intrărilor de fon‐
duri europene de natura con‐
tului curent. 

Referitor la perspectiva 
apropiată, membrii 
Consiliului au convenit ca 
fiind probabile creșteri tri‐
mestriale ceva mai modeste 
ale economiei în a doua parte 
a anului curent decât s‐a pre‐
vizionat anterior, însă în 
accelerare graduală, ceea ce 
implică restrângerea exce‐
dentului de cerere la valori 
inferioare celor anticipate în 
august, dar și creșterea 
dinamicii anuale a PIB în 
acest interval. 

Ritmul creșterii salariilor 
și a costurilor cu forța de 
muncă rămâne însă foarte 
ridicat și preocupant din per‐
spectiva inflației, dar și a 
competitivității externe, au 
susținut în mai multe 
intervenții membrii 
Consiliului, evidențiind 
dinamica de două cifre a sal‐
ariului brut nominal și 
creșterea acesteia la 16,8% 
în iulie‐august – în principal 
sub impactul noii majorări a 
salariului minim brut pe 
economie –, precum și 
dinamica similară a costului 
unitar cu forța de muncă din 
industrie, care a urcat în 
același interval la 17,8%. 

Membrii Consiliului au 
apreciat că riscurile la adresa 
comportamentului cursului 
de schimb al leului sunt în 
creștere, evocând deficitele 
gemene mari și incertitudi‐
nile însemnate asociate 
procesului de consolidare 
fiscală, inclusiv în context 
electoral, dar și evoluțiile 
economice pe plan global și 
tensiunile geopolitice în esca‐
ladare, de natură să 
sporească volatilitatea pe 
piața financiară 
internațională. l

BNR avertizează că inflația dă 
semne că prinde din nou aripi 

l este de așteptat ca rata anuală a inflației să crească ușor în ultimele luni ale anului curent și să cunoască o fluctuație pronunțată 
în semestrul I 2025 l „Noile evaluări relevă o perspectivă înrăutățită a inflației comparativ cu previziunile precedente“

Dorința de a scăpa de 
temperaturile scăzute, 
accesibilitatea tot mai 
mare a zborurilor low-
cost, extinderea 
portofoliului de rute al 
companiilor aeriene, 
precum și flexibilitatea 
muncii la distanță sunt 
factorii care au 
transformat călătoriile în 
sezonul rece într-un 
fenomen tot mai 
popular, potrivit datelor 
înregistrate de agenția 
de turism online Vola.ro.  

Prețurile medii ale zboru‐
rilor de Crăciun și revelion 
sunt similare, iar printre cele 
mai rezervate orașe euro‐
pene sunt Bruxelles, Londra, 
Viena Milano, Roma, Dublin, 
Paris și Madrid. Compania 
arată că octombrie este luna 
în care s‐au făcut cele mai 
multe rezervări pentru 
destinațiile exotice, iar pe 
lista destinațiilor spre care 
vor mai zbura turiștii iarna 
aceasta se mai află și Bali, 
Bangkok, Cairo, Hurghada, 
Male, Manila și Phuket, insule 
sau orașe în care este cald pe 
tot parcursul anului. În ceea 
ce privește numărul de zile 
petrecute în vacanță, românii 
alocă între 7 și 22 de zile 

pentru sejururile exotice pe 
timp de iarnă, încercând să 
profite cât mai mult de tem‐
peraturile calde. 

Care sunt cele mai 
căutate destinații pe timp 

de iarnă 
„În ultimii ani, pe timp de 

iarnă, tot mai mulți români 
au început să aleagă 
destinații cu o climă blândă 
pentru petrecerea vacanței 
sau a unui sejur prelungit. 
Dorința de a scăpa de tem‑
peraturile scăzute, accesi‑
bilitatea tot mai mare a 
zborurilor low‑cost, extin‑
derea portofoliului de rute 
al companiilor aeriene, pre‑
cum și flexibilitatea muncii 
la distanță sunt factorii 
care au transformat 
călătoriile în sezonul rece 
într‑un fenomen tot mai 
popular. Mai mult decât 
atât, foarte mulți români au 
rude care lucrează în 
străinătate, astfel că pot 
merge într‑o vizită extinsă, 
mai ales că cele mai mari 
comunități se află în Italia 
și Spania, țări meditera‑
neene cunoscute pentru 
temperaturile mai calde, 
inclusiv în lunile de iarnă. 
Pe de altă parte, turiștii se 
orientează tot mai des către 
destinații exotice din Africa 
și Asia, Thailanda, Bali și 
Emiratele Arabe Unite fiind 

în topul preferințelor aces‑
tora“, arată Vola.ro. 

Potrivit agenției de turism 
online, în topul celor mai 
rezervate destinații ale 
românilor pentru decembrie 
se numără: Milano, Roma, 
Bruxelles, Paris, Londra, 
Madrid, Viena, Memmingen 
și Dortmund, orașe recunos‐
cute pentru numărul mare de 
români care au rezidență în 
zonă, dar și pentru târgurile 
de Crăciun. 

Iar dacă în privința 
orașelor europene nu există 
schimbări majore, specialiștii 
au remarcat un interes tot 
mai mare pentru destinațiile 
exotice în sezonul rece. Dubai 
și Abu Dhabi sunt cele mai 
populare destinații în toate 
lunile reci, acestea fiind 
cunoscute pentru temperatu‐
rile calde, de aproximativ 30 
de grade, chiar și în decem‐
brie.  Urmează Tenerife și 
Gran Canaria din Spania, pre‐
ferate de români atât pentru 
vremea caldă, cât și pentru 
zborurile directe și pentru 
durata redusă a acestor în 
comparație cu zborurile spre 
alte destinații exotice. 

Pe lista destinațiilor spre 
care vor mai zbura turiștii 
iarna aceasta se mai află și 
Bali, Bangkok, Cairo, 
Hurghada, Male, Manila și 
Phuket, insule sau orașe în 
care este cald pe tot parcur‐
sul anului. 

Turiștii au fost prevăzători 
în acest an și au rezervat 
vacanța de iarnă din timp, 
pentru a se asigura că scapă 
de temperaturile reci din 
această perioadă. Potrivit 
datelor înregistrate de 
Vola.ro, octombrie este luna 
în care s‐au făcut cele mai 
multe rezervări pentru 
destinațiile exotice. La capi‐
tolul destinații europene, cei 
mai mulți români au rezervat 
zborurile cu 45‐90 de zile 
înaintea plecării, astfel încât 
să prindă prețuri accesibile, 
având în vedere că tarifele 
fluctuează destul în perioa‐
dele cu cerere sporită. 

În ceea ce privește 
numărul de zile petrecute în 
vacanță, românii alocă între 7 
și 22 de zile pentru sejururile 
exotice pe timp de iarnă, 
încercând să profite cât mai 
mult de temperaturile calde. 
În Thailanda, de exemplu, 
petrec în medie 21 de zile, în 
Filipine ‐ 16 zile, în Bali ‐ 12 
zile. 

În cazul destinațiilor euro‐
pene, durata medie de ședere 
este în continuare de 4‐5 zile, 
semn că românii și‐au organ‐
izat escapade scurte, de tip 
city‐break, pentru a profita 
de târgurile de Crăciun din 
această perioadă, dar și de o 
ultimă vacanță pe 2024. În 
decembrie, cei mai mulți 
români și‐au rezervat zborul 
de dus vinerea, a doua zi 
preferată fiind sâmbăta, care 

este și cea mai scumpă zi de 
plecare. Această opțiune a lor 
este o dovadă în plus că 
aceștia preferă city‐break‐
urile scurte, pe care încearcă 
să le cupleze cu zilele de 
weekend. 

Prețurile medii ale zboru‐
rilor de Crăciun și revelion 
sunt similare, astfel cei care 
doresc să călătorească de 
sărbători ar trebui să aloce 
între 150 și 300 de euro pen‐
tru zboruri. Printre cele mai 
rezervate orașe europene 
sunt Bruxelles, Londra, Viena 
Milano, Roma, Dublin, Paris 
și Madrid. Altfel spus, în con‐
tinuare, orașele cele mai 
căutate sunt fie cele pentru 
city‐break‐uri, fie cele în care 
se află o comunitate mare de 
români stabiliți în 
străinătate. Cea mai 
accesibilă dintre aceste 
destinații este Roma, cu 
prețuri de la 119 euro, 
urmată de Bruxelles, cu 
prețuri de la 128 euro, în 
vreme ce spre Dublin tarifele 
nu scad sub 200 euro, cel mai 
ieftin zbor fiind 203 euro. 

Zboruri către țările calde 
sub 1.000 de euro 

Totodata, cea mai ieftină 
destinație a sezonului de pe 
Vola.ro este Tirana, cu tarife 
de la 63 de euro, pe când cele 
mai scumpe oferte sunt pen‐
tru Male (Maldive), cu prețuri 
pornind de la 1.607 euro. 

Există, însă, și zboruri spre 
destinații calde sub 1.000 de 
euro: Manila, cu tarife de la 
952 de euro, Phuket, cu tarife 
de la 929 euro, Bangkok, de 
la 805 euro, Dubai, de la 508 
euro, Hurghada, de la 324 
euro, Cairo, de la 254 euro, 
Tenerife, de la 218 euro, și 
Gran Canaria, de la 200 euro. 

Un aspect interesant ce 
ține de călătoriile românilor 
din decembrie ține de târgu‐

rile de Crăciun organizate în 
marile orașe din Europa, care 
vor fi deschise încă de la 
sfârșitul lunii noiembrie. 
Printre cele mai accesibile 
zboruri din decembrie se 
numără cele spre: Bruxelles, 
cu bilete începând de la 95 
de euro, Londra, de la 123 de 
euro, Cracovia, de la 153 de 
euro, Praga, de la 176 euro, 
Edinburgh, de la 179 euro, și 
Viena, de la 216 euro. Vola.ro 

este lider de piață în 
România, compania având o 
prezență  și în Polonia, 
Bulgaria și Moldova. În 2024, 
Resource Partners, unul din‐
tre cei mai importanți man‐
ageri regionali de fonduri de 
tip private equity din Europa 
Centrală și de Est 
achiziționează o participație 
de 80% din capitalul grupu‐
lui ITH din care face parte 
Vola.ro. l

Tot mai mulți români pleacă în țări mai calde pe timp de iarnă
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Tribunalul București obligă 
Administrația Bazinală de Apă 
Dobrogea Litoral și Institutul 
Grigore Antipa să comunice 
studiile de ecotoxicitate care 
au stat la baza elaborării 
Raportului Integrat de Mediu 
pentru proiectul Neptun 
Deep, în urma unei acțiuni în 
justiție formulată de 
Greenpeace România, 
informează organizația, într‐
un comunicat transmis presei. 

Potrivit sursei citate, atât 
Institutul Grigore Antipa, cât 
și Administrația Bazinală, au 
refuzat sistematic să comu‐
nice testele de ecotoxicitate 
și documentația tehnică 
depusă în vederea emiterii 
avizului de gospodărire a 
apelor, documente ce vizau 
aspecte de mediu, încălcând 
astfel liberul acces la 
informațiile de interes public. 

Ce pretinde Greenpeace 
că s-ar întâmpla“ 

Instanțele au transmis un 
mesaj foarte clar ‐ 
Administrația Bazinală și 
Institutul Grigore Antipa tre‐
buie să acționeze în interesul 
cetățenilor români și a medi‐
ului înconjurător. Ele nu pot 
ascunde informații de interes 
public, făcând astfel jocurile 
poluatorilor. Este dreptul 
nostru să știm ce substanțe 

chimice OMV Petrom și 
Romgaz intenționează să 
deverseze în Marea Neagră și 
cum vor afecta sutele de spe‐
cii vulnerabile care se 
adăpostesc în mare“, a 
declarat Vlad Cătună, coordo‐
nator de campanii, 
Greenpeace România, citat în 
comunicat.Conform 
Raportului Integrat de Mediu, 
lucrările de construire, oper‐
are și dezafectarea ulterioară 
a facilităților offshore Neptun 
Deep prezintă o serie de 
efecte asupra apei marine, 
care pot induce un impact 
direct asupra mării. Numai în 
perioada de operare (aproxi‐
mativ 20 de ani), vor fi 
deversate în Marea Neagră 
peste 5 milioane de metri 
cubi de apă uzată. Până în 
prezent, Greenpeace 
România a acționat în 
instanță companiile OMV 
Petrom, Romgaz și 
autoritățile implicate în 
procesul de aprobare a pro‐
iectului Neptun Deep. Peste 
50.000 de oameni au semnat 
petiția pentru protejarea 
Mării Negre. De asemenea, 
organizația susține că 
independența energetică a 
României poate fi garantată 
prin intermediul energiei 
regenerabile, eficienței ener‐
getice și a capacităților de 
stocare. 

Ce a stabilit Administrația 
Bazinală de Apă 
Dobrogea Litoral 

Administrația Bazinală de 
Apă Dobrogea Litoral a emis 
Decizia nr. 
10847/13.06.2023 prin care 
a stabilit că nu este necesară 
elaborarea studiului de eval‐
uare a impactului asupra cor‐
purilor de apă (SEICA) pen‐
tru proiectul Neptun Deep. 
Însă, Administrația Bazinală 
de Apă Dobrogea Litoral 
precizează că beneficiarul 
proiectului trebuie să efec‐
tueze o serie de teste de toxi‐
citate cronică prin care să 
demonstreze că valorile 
limită maxime admisibile sta‐
bilitate la deversarea în 
mediul marin prezintă un 
impact redus asupra ecosis‐
temului acvatic marin. Aceste 
teste au fost realizate de 
Institutul Național de 
Cercetare‐Dezvoltare Marină 
Grigore Antipa.  

Ce spune Burduja despre 
proiectul Neptun Deep și 

acțiunile Greenpeace 
Pe de altă parte, Sebastian 

Burduja, ministrul Energiei 
susține că proiectul Neptun 
Deep își continuă parcursul 
fără impedimente, în ritm 

accelerat, iar activitățile de 
foraj pentru cele zece sonde 
de exploatare din perimetru 
sunt derulate conform 
planificării, utilizând plat‐
forma Transocean Barents. 
Acestea au apărut în urma 
unui comunicat al 
Greenpeace România, potrivit 
căruia Tribunalul București 
obligă Administrația Bazinală 

de Apă Dobrogea Litoral și 
Institutul Grigore Antipa să 
comunice studiile de ecotoxi‐
citate care au stat la baza 
elaborării Raportului Integrat 
de Mediu pentru proiectul 
Neptun Deep, în urma unei 
acțiuni în justiție formulată 
de organizația de mediu. 
Ministerul Energiei afirmă că 
proiectul Neptun Deep nu 

este afectat de litigiul invocat 
„în mod eronat de un ONG de 
mediu“. „Referitor la 
informațiile apărute în 
spațiul public, care 
sugerează în mod eronat 
existența unui 'pericol 
major' pentru proiectul 
Neptun Deep, dorim să 
clarificăm următoarele: liti‑
giul menționat în articol nu 

afectează în niciun fel pro‑
iectul Neptun Deep. Acesta 
vizează solicitări formulate 
în baza Legii nr. 544/2001 
de către un ONG și adresate 
Administrației Bazinale de 
Apă Dobrogea Litoral și 
Institutului Național de 
Cercetare‑Dezvoltare 
Grigore Antipa. În 
consecință, orice afirmație 

care leagă acest litigiu de 
'blocarea' proiectului 
Neptun Deep este nefondată 
și induce publicul în eroare; 
proiectul Neptun Deep își 
continuă parcursul fără 
impedimente, în ritm accel‑
erat. Activitățile de foraj 
pentru cele 10 sonde de 
exploatare din perimetrul 
Neptun Deep sunt derulate 
conform planificării, utiliz‑
ând platforma Transocean 
Barents“, se arată în comuni‐
catul ME. 

Potrivit sursei citate, pro‐
iectul reprezintă o prioritate 
strategică pentru securitatea 
energetică a României, iar 
Ministerul Energiei, 
împreună cu partenerii săi, 
asigură implementarea aces‐
tuia „în cele mai bune 
condiții“. 

„Vom duce la bun sfârșit 
acest proiect strategic, care 
va dubla producția de gaz 
românesc și va susține 
independența întregii regi‑
uni față de Federația Rusă, 
un obiectiv asumat la nivel 
european. Oricâte interese 
vom deranja, nu ne oprim. 
În joc este energia 
României, iar fără energie 
sigură și accesibilă nu 
există dezvoltare, nu există 
viitor“, a declarat ministrul 
Energiei, Sebastian Burduja, 
citat în comunicat. l

Greenpeace dă tot mai multe lovituri 
la temelia proiectului Neptun Deep 
l Greenpeace: Tribunalul București cere autorităților să comunice studiile de ecotoxicitate pentru proiectul Neptun Deep l de 
cealaltă parte, ministrul Energiei susține că proiectul Neptun Deep își continuă parcursul fără impedimente, în ritm accelerat

Indicele CONFIDEX, care 
măsoară nivelul de încredere 
în economie, a rămas la un 
nivel similar cu prima 
jumătate a anului, situându‐se 
la 52 de puncte. La conturarea 
indicelui CONFIDEX 11 au 
participat aproape 700 de 
oameni de afaceri din 
România. Procentul manager‐
ilor și antreprenorilor care se 
declară relaxați cu privire la 
evoluția economiei este de 
doar 29%, în scădere cu 5%, 
față de S1 2024. Proporțional, 
crește procentul celor 
îngrijorați la 34%. Pentru 
prima dată în cei 4 ani de 
analiză, 1 din 3 manageri 
afirmă că situația companiei 
sale s‐a înrăutățit, iar 
jumătate dintre ei cred că 
lucrurile se vor agrava în 
următoarele 6 luni. În același 
timp, 81% dintre manageri au 
o impresie favorabilă sau 
chiar foarte favorabilă despre 
investitori, iar aprecierile au 
crescut considerabil compara‐
tiv cu prima jumătate a anului 
2024. 

Mediul de business 
manifestă o tendință  

de îngrijorare 
„Indicele CONFIDEX 

rămâne la o valoare 
similară cu cea din S1 2024, 
pe fondul unui an relativ 
stabil, fără evenimente 
majore care să afecteze con‑
siderabil economia 
României. Cu toate acestea, 
mediul de business 
manifestă o tendință de 
îngrijorare atât în ceea ce 
privește viitorul economiei 
locale, în contextul actual 
local și internațional, cât  și 
raportat  la evoluția proprii‑
lor companii“, conform studi‐
ului CONFIDEX S2 2024, sus‐
tinut de fondurile de private 
equity ROCA, Agista și de 
CITR, liderul pieței de 
insolvență și restructurare din 
România. 

Acesta arată că doar 29% 
dintre manageri se declară 
optimiști cu privire la per‐
spectivele economiei 
românești, în scădere față de 
procentul de 34% înregistrat 
în semestrul anterior. În 
același timp, 34% dintre 
respondenți își exprimă îngri‐
jorarea, marcând o creștere 
de 6 puncte procentuale com‐
parativ cu S1 2024. 

„La fiecare ediție a studi‑
ului CONFIDEX observăm o 
sezonalitate: încrederea 
mediului de business în 
economie este la un nivel 
mai ridicat primăvara, în 
timp ce, la final de an, man‑
agerii manifestă pesimism. 
La această a 11‑a ediție a 
studiului însă, valoarea 

totală a indicelui a rămas 
aproape neschimbată față 
de valoarea măsurată în S1 
2024, ceea ce ne poate 
indica reziliența antrepre‑
norilor și managerilor 
români – rămânem relativ 
încrezători și navigăm, 
găsim soluții chiar și în peri‑
oade marcate de impredicti‑
bilitate. Deși, conform date‑
lor colectate, viitorul 
îngrijorează respondenții, 
observăm că managerii 
români nu abordează con‑
textual o atitudine fatalistă, 
ci sunt mai degrabă   axați 
pe acțiune ‑ caută variante 
de diversificare a produse‑
lor, de digitalizare și capătă 
tot mai multă încredere în 
investitori. Este o atitudine 
corectă, ce ne poate ajuta să 
devenim mai rezilienți si să 
susținem în mod activ dez‑
voltarea economiei 
românești și transformarea 
țării noastre într‑un pilon de 
creștere și stabilitate în 
regiune“, a declarat Andrei 
Cionca, co‐fondator al fondu‐
rilor de private equity ROCA 
și Agista, și inițiatorul studiu‐
lui CONFIDEX. 

Investitorii contribuie  
la stabilitatea financiară  

a companiilor 
În contextul diversificării 

surselor de capital în piață, 
percepția pozitivă a antrepre‐
norilor și managerilor față de 
investitori a crescut față de S1 
2024, 81% dintre manageri 
având o părere bună sau 
foarte bună despre investitori.  

„Tot mai mulți antrepre‑
nori și manageri realizează 
că pentru a crește și a‑și 
consolida afacerile, pe 
termen lung, au nevoie de 
un partener care să aducă 
atât resurse financiare, cât 
și know‑how, rețele de relații 
și suport strategic. CONFI‑
DEX ne‑a demonstrat, pe 
parcursul celor 4 ani de 
analiză, că mediul de afaceri 
românesc devine din ce în ce 
mai conștient de nevoia unui 
ecosistem robust, care să 
faciliteze atragerea de cap‑
ital în sectoare strategice și 
să creeze condițiile necesare 
pentru ca investitorii să 
joace un rol activ în dezvol‑
tarea economiei locale,“ a 
explicat Andrei Cionca. 

Managerii consideră că 
investitorii contribuie la sta‐
bilitatea financiară a compa‐
niilor în care investesc (70%), 
gestionează eficient business‐
ul și consolidează manage‐
mentul companiilor în care 
investesc (60%). 

Prin comparație cu S1 
2024, in S2 2024 antrepreno‐
rii au o atitudine precaută 

față de viitor ‐ inflație în 
creștere și PIB în scădere, 
principalele perspective pen‐
tru 2025. Rezultatele ediției a 
11‐a a studiului CONFIDEX 
indică o tendință de precauție 
asupra contextului economic 
actual, marcat de incertitudini 
și potențiale riscuri, cum ar fi 
schimbările politice și 
variațiile de pe piață. 

Majoritatea managerilor 
(56%) prognozează o accen‐
tuare a inflației, iar 1 din 3 se 
așteaptă ca PIB‐ul României 
să scadă în următoarele luni. 
În plus, 49% dintre liderii de 
business estimează o creștere 
a ratei șomajului, iar 53% 
anticipează o depreciere a 
leului în raport cu euro, ceea 
ce adaugă un strat suplimen‐
tar de nesiguranță asupra 
stabilității financiare a com‐
paniilor. 

Un aspect îngrijorător îl 
reprezintă percepția negativă 
a managerilor asupra 
evoluției propriilor afaceri: 1 
din 3 manageri afirmă că 
situația companiei lor s‐a 
înrăutățit, iar 50% dintre 
aceștia cred că situația se va 
deteriora și mai mult în 
următoarele 6 luni. Potrivit 
CONFIDEX, companiile din 
domeniul serviciilor sunt cele 
mai optimiste (indice de 
încredere 52.7 la nivelul sec‐
torului), urmate de cele din IT 
(52.9) și transporturi, 
distribuție și depozitare 
(52.3). La polul opus, cu o 
abordare mai precaută, se 
regăsesc afacerile din 
agricultură (45.7) și energie 
(49.3). 

Managerii prognozează că 
numărul de angajați și costur‐
ile de finanțare vor rămâne 
stabile. În schimb, se așteaptă 
ca atât costurile de producție 
și funcționare, cât și prețurile 
de vânzare să continue să 
crească, exprimând  îngrijo‐
rare cu privire la evoluția 
profiturilor în anul următor. 
Astfel, 46% dintre companii 
estimează valori ale profitului 
în scădere, iar 73% dintre 
manageri și antreprenori se 
așteaptă la creșterea cheltui‐
elilor de producție și 
funcționare în următoarele 6 
luni. 61% dintre respondenți 
intenționează să crească 
prețul produselor și servicii‐
lor pe care le oferă și doar 

42% dintre manageri iau în 
calcul investiții în propriile 
companii în următoarele 6 
luni. În contextul actual al 
pieței, prioritățile mediului de 
business sunt reprezentate de 
creșterea vânzărilor (49% 
dintre respondenți), retenția 
angajaților (27%), digitaliza‐
rea și automatizarea (27%), 
îmbunătățirea relației cu 
clienții (25%) și accesul la 
finanțare (21%). 

Încrederea managerilor 
români în economie 

Principalele oportunități pe 
care le iau în considerare 
oamenii de afaceri din 
România sunt introducerea 
unor tehnologii inovatoare în 
activitățile companiilor lor 
(79% dintre participanții la 
studiul actual), explorarea de 
piețe noi și atragerea unor noi 
clienți (72%). CONFIDEX, sus‐
tinut de fondurile de Private 
Equity ROCA, Agista și de 
CITR, liderul pieței locale de 
insolvență și restructurare, 
este singurul studiu longitudi‐
nal din România care măsoară 
încrederea manage rilor 
români în economie și 
descifrează provocările cu 
care se confruntă mediul de 
business local. Ajuns la ediția 
cu numărul 11, studiul a deve‐
nit un instrument reper pen‐
tru luarea deciziilor de busi‐
ness. 

Studiul oferă, de 4 ani, o 
imagine clară asupra percep ‐
țiilor oamenilor de afaceri din 
România. Extrapolând 
tendințe, compania pune la 
dispoziția celor interesați un 
instrument care îi ajută să 
înțeleagă mai bine vremurile 
în care trăim și să ia decizii 
corecte și bine argumentate, 
cu impact pozitiv asupra 
mediului de business și 
societății în general. Mai bine 
de 4.500 de antreprenori și C‐
Level executives au contribuit, 
în 11 ediții CONFIDEX, la sta‐
bilirea unor repere extrem de 
importante pentru economia 
românească, atât de valoroase 
în vremuri incerte, cum sunt 
cele pe care le traversăm în 
prezent. La această ediție a 
11‐a a studiului CONFIDEX au 
participat peste 700 de man‐
ageri și antreprenori din 
România. l

Directorii generali ai com‐
paniilor de tehnologie din 
Europa îndeamnă țările din 
regiune să ia măsuri mai 
îndrăznețe pentru a aborda 
dominația Big Tech și a con‐
tracara dependența de SUA 
pentru tehnologiile critice 
precum inteligența artificială, 
după victoria electorală a lui 
Donald Trump, relatează 
CNBC. Victoria politicianului 
republican a fost un subiect 
cheie printre șefii 
proeminenți din domeniul 
tehnologiei prezenți la 
conferința Web Summit de la 
Lisabona, Portugalia. Mulți 
participanți au spus că nu 
sunt siguri la ce să se aștepte 
de la președintele ales al 
SUA, invocând această impre‐
vizibilitate drept o provocare 
de bază în prezent. 

„Europa pe primul loc“ în 
domeniul tehnologiei 
Andy Yen, CEO al dezvol‐

tatorului VPN elvețian 
Proton, spune că Europa ar 
trebui să facă ecou 
protecționismului american 
și să adopte o abordare de 
tipul „Europa pe primul loc“ 
în domeniul tehnologiei, 
parțial pentru a inversa 
tendința din ultimele două 
decenii, în care o mare parte 
din cele mai importante 
tehnologii din lumea 
occidentală, de la navigarea 
pe web la smartphone‐uri, 
au devenit dominate de o 
mână de mari firme de 
tehnologie din SUA. VPN‐
urile sau rețelele private vir‐
tuale sunt servicii care 
criptează datele și 
maschează adresa IP a unui 
utilizator pentru a ascunde 
activitatea de navigare și a 
ocoli cenzura. 

„Este timpul ca Europa 
să intensifice activitatea. 
Este timpul să fim 
îndrăzneți. Este timpul să 
fim mai agresivi. Și momen‑
tul este acum, pentru că 
acum avem un lider în SUA 
care susține «America pe 
primul loc.» Așa că cred că 
liderii noștri europeni ar 
trebui să susțină «Europa 
pe primul loc»“, a spus Yen 
pentru CNBC, în marginea 
Web Summit‐ului. 

Un impuls esențial din 
ultimul deceniu din partea 
Uniunii Europene a fost să ia 
măsuri legale și să introducă 
noi reglementări dure pentru 
a aborda dominația marilor 
jucători de tehnologie, cum 

ar fi Google, Apple, Amazon, 
Microsoft și Meta. În timp ce 
Trump se pregătește să 
ajungă la putere pentru un al 
doilea mandat, acum au cres‐
cut îngrijorările că Europa ar 
putea ezita în abordarea sa 
dură față de giganții tehnolo‐
gici, de teama de represalii 
din partea noii administrații. 

„Europa a gândit într‑un 
mod foarte globalist. Ei 
cred că trebuie să fim 
corecți cu toată lumea, tre‑
buie să ne deschidem piața 
pentru toată lumea, trebuie 
să jucăm corect, pentru că 
credem în corectitudine. Ei 
bine, ghiciți ce? Americanii 
și chinezii nu au primit 
nota. Au jucat extrem de 
nedrept în ultimii 20 de ani. 
Și acum au un președinte 
care susține extrem de mult 
«America pe primul loc»“, a 
spus Yen pentru CNBC. 

„Trebuie să ne asigurăm 
că putem avea grijă de 

propria noastră 
siguranță“ 

Mitchell Baker, fost CEO al 
fundației americane non‐
profit Mozilla, a declarat că 
legea pentru servicii digitale 
(DMA) a UE a dus la 
schimbări semnificative pen‐
tru browserul Firefox, activi‐
tate în creștere de când 
Google a implementat „un 
ecran de alegere“ pe telefoa‐
nele Android, care le permite 
utilizatorilor să își selecteze 
motorul de căutare. 

„Schimbarea noilor utili‑
zatori Firefox și a cotei de 
piață pe Android este 
vizibilă. Este frumos pentru 
noi, dar este și un indicator 
al puterii și distribuției cen‑
tralizate pe care aceste 
companii o au“, a spus 
Baker. 

Ea a adăugat: „Această 
schimbare a utilizării din 
cauza unei singure opțiuni 
de ecran nu este imaginea 
completă. Dar este un indi‑
cator al tipului de lucruri 
pe care consumatorii nu le 
pot alege și pe care aface‑
rile nu le pot construi cu 
succes din cauza modului în 
care este structurată indus‑
tria tehnologiei în acest 
moment.“ Thomas Plantenga, 
CEO al aplicației de revân‐
zare a îmbrăcămintei uzate 
Vinted, cu sediul în Lituania, 
a îndemnat Europa să ia 
„alegerile corecte“ pentru a 
se asigura că continentul „se 

poate descurca singur“ și nu 
este „lăsat în urmă“. 

„Dacă te uiți foarte real‑
ist la ceea ce fac țările, ele 
încearcă să aibă grijă de ele 
însele și încearcă să form‑
eze coaliții pentru a fi ele 
însele mai puternice și, ca 
coaliție, să fie mai puter‑
nice. Avem o mulțime de 
oameni foarte talentați și 
bine educați. Trebuie să ne 
asigurăm că putem avea 
grijă de propria noastră 
siguranță, că putem avea 
grijă de propria noastră 
energie, că ne asigurăm că 
investim în continuare în 
educația și inovarea 
noastră, astfel încât să 
putem ține pasul cu restul 
lumii“, a declarat Plantenga 
pentru CNBC într‐un inter‐
viu.. 

El a adăugat că „Dacă nu o 
facem, atunci vom rămâne 
în urmă. În fiecare colabo‑
rare, este întotdeauna o 
meserie. Și dacă nu avem 
multe de făcut schimb, 
devenim mai slabi“ 

„Suveranitatea AI“ este 
acum un câmp de luptă 

cheie 
 O altă temă care a atras 

multe discuții la Web Summit 
a fost ideea „suveranității AI“, 
care se referă la țările și regi‐
unile care localizează infras‐
tructura de calcul critică în 
spatele serviciilor AI, astfel 
încât aceste sisteme să 
reflecte mai mult limbile, cul‐
turile și valorile regionale. 
Odată ce Microsoft a devenit 
un jucător cheie în AI, au 
apărut îngrijorări că 
producătorul sistemului de 
operare Windows și al suitei 
de instrumente de productiv‐
itate Office și‐a asigurat o 
poziție dominantă atunci 

când vine vorba de instru‐
mentele AI de bază. Gigantul 
tehnologic este un susținător 
cheie în spatele 
producătorului ChatGPT 
OpenAI, a cărui tehnologie o 
folosește, de asemenea, 
intens în propriile produse. 

Pentru unele startup‐uri, 
decizia Microsoft de a adopta 
inteligența artificială a avut 
ca rezultat efecte dăunătoare, 
anticoncurențiale. Anul tre‐
cut, Microsoft a majorat tax‐
ele pe care le percepe 
motoarelor de căutare pentru 
a utiliza API‐urile sale Bing 
Search, care permit dezvol‐
tatorilor accesul la infras‐
tructura de căutare backend 
a gigantului tehnologic, în 
parte din cauza costurilor 
mai mari asociate funcțiilor 
sale de căutare bazate pe 
inteligență artificială. 

„Suntem nevoiți să ne 
reducem veniturile – încă 
ne bazăm pe ele – și asta ne 
reduce capacitatea de a 
face lucruri. Microsoft este 
un concurent foarte 
înverșunat“, a declarat 
Christian Kroll, CEO al moto‐
rului de căutare axat pe dur‐
abilitate Ecosia, pentru 
CNBC. Shelley McKinley, 
directorul juridic al plat‐
formei de depozit de coduri 
GitHub, a spus că nu poate 
prezice ce va face Trump în al 
doilea mandat – dar că fir‐
mele planifică între timp o 
serie de scenarii diferite. 

„Vom afla în 
următoarele câteva luni ce 
va spune președintele ales 
Trump, iar în ianuarie vom 
începe să vedem ceva din 
ceea ce face președintele 
Trump în acest domeniu“, a 
spus McKinley în timpul 
unui panel moderat de CNBC 
la începutul acestei 
săptămâni. l

Directorii companiilor 
europene de tehnologie 

îndeamnă la mentalitatea 
„Europa pe primul loc“

Unul din trei manageri 
susține că situația 

companiei sale s-a înrăutățit
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Ungaria depășește România 
la rezerve de aur, după ce a 
achiziționat 14,5 tone în sep‐
tembrie, iar România se află pe 
locul al șaselea în regiunea 
Europei de Est în ceea ce 
privește rezervele 
internaționale de aur deținute, 
arată datele Tavex, cel mai 
mare comerciant de aur de 
investiții din Europa de Nord. 
Doar anul acesta, prețul auru‐
lui a crescut cu 25%. 

„Banca Națională a Ungariei 
a achiziționat 14,5 tone de aur 
la finalul lunii septembrie a 
acestui an și a intrat în rândul 
multor bănci centrale care și‐
au mărit rezervele de aur în 
ultimii trei ani. Astfel, pentru 
prima oară în istoria modernă, 
Ungaria deține mai multe 
rezerve de aur decât România. 
În aceeași listă se află Polonia, 
Turcia, Serbia și țări precum 
China, India sau Singapore”, 
arată Tavex. 

România deține 103,6 
tone de aur 

Potrivit datelor Băncii 
Naționale a României, 
deținerile oficiale de aur ale 
țării sunt de 103,6 tone. Dintre 
acestea, aproximativ 61 de 
tone (sau 59%) sunt deținute 
în seifurile Băncii Angliei. Cu 
această cantitate, România este 
pe locul 39 la nivel global în 
ceea ce privește rezervele 
internaționale de aur și pe 
locul al șaselea în regiunea 
Europei de Est. Scopul princi‐
pal în deținerea aurului este că 
acesta permite menținerea 
puterii de cumpărare a banilor, 
fiind în același timp și un 
instrument de independență 
față de infrastructura piețelor 
financiare globale, conform 
experților Tavex, cel mai mare 
comerciant de aur de investiții 

din Europa de Nord și un 
jucător important pe piața din 
România și Europa de Sud‐Est. 

Dacă este să raportăm 
valoarea aurului deținut la 
totalul rezervelor 
internaționale, metalul galben 
are o pondere de 12% în 
rezerva internațională a 
României. De la introducerea 
noului leu românesc în 2005, 
această valoare a fluctuat con‐
stant, între 6,24% și 14,14%. 
În pofida acestui interval, 
deținerile efective de aur s‐au 
modificat prea puțin în ter‐
meni cantitativi. Fluctuațiile 
sunt cauzate atât de schimba‐
rea prețului internațional al 
aurului, cât și de schimbarea 
celorlalte active deținute (pre‐
cum titlurile de stat). Cum, 
doar anul acesta, prețul auru‐
lui a crescut cu 25%, este de 
înțeles că a ajuns să aibă o cotă 
parte mai mare în totalul 
rezervelor. 

„Recomandările Fondului 
Monetar Internațional sunt că 
aurul ar trebui să reprezinte 
undeva la 10% din totalul 

rezervelor internaționale ale 
unei țări. Fiind o recomandare, 
există devieri între 0% (pre‐
cum în Canada, Norvegia sau 
Croația, țări care nu dețin aur 
deloc) și 75% (țări precum 
Uzbekistan, Portugalia, SUA și 
Germania). Desigur, conform 
acestor recomandări, raportul 
este menținut de Banca 
Națională a României. Totuși, 
într‐o lume în care datoriile 
publice și private cresc con‐
stant – datoria globală 
raportată la produsul total 
global este de 333% – și cu un 
ritm din ce în ce mai rapid, ar 
trebui să ne întrebăm dacă un 
fond format din doar 10‐12% 
din aur este suficient pentru a 
acoperi creanțele diverselor 
părți asupra activelor financi‐
are cu venituri fixe (titluri de 
stat, obligațiuni corporative, 
depozite bancare, etc.)“, spune 
Victor Dima, managerul 
Departamentului de Trezorerie 
al Tavex România. 

De asemenea, anul acesta a 
fost marcat de tăierea dobânzi‐
lor, cu scopul stimulării 

creditării pentru a salva econ‐
omiile de criză, iar valoarea 
noilor titluri de stat emise e 
mai mică față de cele emise la 
dobânzi de niveluri record. 

BNR nu a considerat 
necesară extinderea 

deținerilor de aur 
Totuși, BNR nu a considerat 

necesară extinderea 
deținerilor de aur, ultima 
achiziție având loc în anul 
2002, scopul declarat al BNR 
fiind să mențină stabil cursul 
de schimb dintre leu și euro, 
care nu este sinonim cu 
întărirea valorii leului româ‐
nesc. Cele mai des întâlnite 
motivații din spatele deținerii 
de rezerve internaționale de 
către băncile centrale sunt: 
asigurarea unui fond în caz de 
situații de urgență, utilizarea 
activelor în ceea ce privește 
implementarea politicii mone‐
tare, dar și folosirea acestor 
rezerve ca ancoră pentru 
valoarea monedei emise de 
banca centrală. 

Tavex este un membru al 
Grupului Tavid, înființat în 
1991, fiind cel mai mare 
comerciant de aur de investiții 
din Europa de Nord și un 
jucător din ce în ce mai impor‐
tant pe piața din România și 
Europa de Sud‐Est. Tavex și‐a 
deschis porțile în România în 
2019 și are deja trei birouri în 
București și unul în Cluj. Tavex 
oferă produse de aur și argint 
de investiții fizice, de înaltă 
calitate, dar și servicii de 
schimb valutar. Compania este 
specializată în oferirea de aur 
de investiții, inclusiv monede 
de aur și lingouri de aur, pre‐
cum și argint de investiții, 
având în același timp condiții 
atractive de schimb pentru 
cele 60 de valute. l

De Business

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%)

FOJE FORAJ SONDE SA VIDELE 3.993.527,60 314.253 157 14,6000 3,55
BRCR BRAICONF SA BUCURESTI 2.479.438,20 11.584.192 7 0,2500 -10,71
BENTO 2B INTELLIGENT SOFT S.A. 1.764.918,70 143.572 1.029 11,1000 -14,62
BAYN BAYER AG. 1.746.777,15 15.952 444 100,1200 -22,02
DN DN Agrar Group 1.679.798,91 1.065.017 777 1,5600 1,96
HUNT IHUNT TECHNOLOGY 1.478.904,57 3.445.335 184 0,3850 -13,29
HEAL HELIOS SA ASTILEU 1.394.771,20 118.424 256 21,2000 138,20
LHA DEUTSCHE LUFTHANSA A.G. 1.120.591,38 34.329 182 30,6100 -9,28
BUCV BUCUR SA Bucuresti 992.316,24 904.571 497 1,0700 -12,30
CTT CONTINENTAL A.G. 733.400,30 2.389 48 306,8000 5,47
JTG J.T. GRUP OIL S.A. 636.228,00 134.989 473 4,2500 -16,34
BMW BAYERISCHE MOTOREN WERKE 496.034,60 1.452 108 343,0000 -10,19
IPRU IPROEB SA Bistrita 479.760,11 296.909 320 1,5700 -7,10
DBK DEUTSCHE BANK AG 472.377,00 5.967 53 76,4000 -4,07
MACO MACOFIL SA TG. JIU 464.698,45 23.401 249 18,5000 -14,35
LIH LIFE IS HARD S.A. 464.646,88 451.009 330 0,9900 -7,91
RELE RELEE SA MEDIAS 428.150,10 28.610 12 12,5000 6,84
SCDM UNIREA SHOPPING CENTER 423.708,00 6.157 30 70,0000 1,45
AG AGROLAND BUSINESS SYSTEM S.A. 373.341,60 290.544 322 1,2350 -5,36
AGQR ALDANI MASTER CAPITAL S.A. 347.015,22 453.750 105 0,9150 -14,49

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%)

ATB ANTIBIOTICE S.A. 314.949.598,33 118.068.231 7.675 2,6800 -13,55
H2O HIDROELECTRICA S.A. 246.498.187,20 2.023.664 10.434 119,6000 -2,76
TLV BANCA TRANSILVANIA S.A. 222.246.922,80 7.772.123 17.685 27,9000 -0,18
SNP OMV PETROM S.A. 109.954.609,27 149.482.218 16.283 0,7245 0,49
FP FONDUL PROPRIETATEA 70.646.662,56 222.571.827 9.601 0,3190 -8,86
EL ELECTRICA S.A. 53.753.413,04 4.144.738 2.259 12,5000 -4,43
SNG ROMGAZ S.A. 48.176.176,12 9.031.060 7.572 5,2000 -5,45
DIGI Digi Communications N.V. 32.149.803,40 495.803 3.676 64,0000 -1,23
BRD GROUPE SOCIETE GENERALE S.A. 25.989.871,69 1.343.120 5.148 18,6000 -11,00
TTS TRANSPORT TRADE SERVICES 24.096.982,37 4.367.040 5.109 4,5750 -34,36
ONE ONE UNITED PROPERTIES 22.096.663,39 45.599.546 4.964 0,4750 -7,77
SNN NUCLEARELECTRICA S.A. 15.575.023,35 359.788 5.451 41,6000 -2,92
PE Premier Energy PLC 9.526.836,93 484.818 1.515 19,6000 -2,29
TRP TERAPLAST SA 9.428.392,31 20.551.234 2.729 0,4420 -7,34
M Med Life S.A. 9.319.129,42 1.548.157 2.579 5,9500 0,00
WINE PURCARI WINERIES 8.387.444,26 564.560 1.504 14,8000 -0,27
TGN TRANSGAZ S.A. 7.317.676,00 306.098 2.190 22,8500 -3,79
TEL TRANSELECTRICA 7.257.505,45 176.338 2.529 39,4000 0,90
PREB PREBET SA AIUD 6.755.206,20 3.248.310 366 2,0800 0,00
AQ AQUILA PART PROD COM 6.695.540,88 4.877.107 1.475 1,2700 -10,25

Top tranzacționare BVB - 25.10 -25.11 (SMT)

Prețul petrolului în ultima săptămână

Top tranzacționare BVB - 25.10 -25.11 (segment principal)

Vânzare 70,74 Cumpărare 70,78

Vânzare
97633 USD

Cumpărare
97932 USD

Prețul bitcoin în ultima săptămână

România se află pe locul al 
șaselea în Europa de Est în 
ceea ce privește rezervele 

internaționale de aur 
l la nivel global este pe locul 39 l prețul aurului a crescut cu 25% în acest an

Bitcoin a atins un nou 
record la sfârșitul săptămânii 
trecute, prețul fiind orientat 
ferm către pragul de 100.000 
de dolari, în cadrul unei 
creșteri spectaculoase, 
alimentată de așteptările priv‐
ind un mediu de reglementare 
mai prietenos în SUA, sub 
administrația lui Donald 
Trump, transmite Reuters. 
Valoarea criptomonedei s‐a 
dublat în acest an și a crescut 
cu aproximativ 45% de la vic‐
toria zdrobitoare a lui Trump 
în alegerile din 5 noiembrie, 
când alegătorii au adus la 

Congres și mai mulți 
susținători ai criptomonedelor. 

În ciuda creșterilor majore, 
evoluția de vineri a fost mai 
moderată. După ce a atins un 
nou record de peste 99.800 de 
dolari, bitcoin a înregistrat o 
ușoară corecție, fiind cotat la 
aproximativ 99.383 de dolari, 
în creștere cu 1,33% pe 
ansamblul zilei. Totuși, 
tendința de creștere rămâne 
puternică, iar bitcoin a încheiat 
a treia săptămână consecutivă 
de câștiguri de peste 10%, 
fiind pe cale să aibă și cea mai 
bună performanță lunară de la 
începutul anului. Cursa de 
creștere a făcut din bitcoin 
unul dintre activele remarca‐
bile ale „tranzacțiilor Trump“, 
adică activele care se bucură 
de susținere din partea politi‐
cilor președintelui republican. 
Criptomoneda pare, de aseme‐
nea, pe punctul de a câștiga 
acceptare generală, la 16 ani 
de la crearea sa. 

„Cu cât rezistă mai mult, 
cu atât este luată mai în 
serios, aceasta este realita‑
tea. Ca economist și investi‑
tor, îmi este foarte greu să o 
evaluez ... este doar o chesti‑
une de presupunere. Dar 
acum are un impuls pozitiv,“ 
a declarat Shane Oliver, econ‐
omist‐șef și șef al strategiei de 
investiții la AMP Sydney. 

Trump a susținut activele 
digitale în timpul campaniei 
sale, promițând să transforme 
Statele Unite în „capitala 
mondială a cripto“. 
Investitorii din sectorul cripto 
anticipează o relaxare a supra‐
vegherii impuse de Comisia 
pentru bursă și valori mobili‐
are a SUA (SEC), după ce 
președintele acesteia, Gary 
Gensler, a anunțat că va 
renunța la funcție în ianuarie, 
când Trump va prelua man‐
datul. 

Gensler a condus acțiuni 
împotriva unor platforme 

cripto precum Coinbase, 
Kraken și Binance, susținând 
că acestea au încălcat regula‐
mentele prin neregistrarea la 
SEC, acuzații respinse de com‐
panii. În același timp, aproba‐
rea fondurilor tranzacționate 
la bursă (ETF) pentru bitcoin, 
listate în SUA în ianuarie, a 
contribuit la creșterea pieței, 
atrăgând peste 4 miliarde de 
dolari de la investitori. Aceste 
ETF‐uri permit și investitori‐
lor instituționali să aibă expu‐
nere la bitcoin, o piață 
accesată anterior cu dificul‐
tate. Acțiunile cripto listate în 
SUA, care au cunoscut o apre‐
ciere în ultimele zile, au fost 
mai stabile vineri, pe măsură 
ce creșterea prețului bitcoin s‐
a temperat. Cu toate acestea, 
interesul rămâne ridicat: 
firma de software 
Microstrategy, unul dintre 
marii deținători de bitcoin, a 
închis sesiunea de vineri cu o 
creștere de 6,2%. l

Bitcoin continuat să se apropie 
de pragul de 100.000 de dolari, 

atingând un nou record

Guvernul american va cere 
unui judecător să oblige 
Google să renunțe la browserul 
său Chrome, potrivit 
Bloomberg. O astfel de 
sancțiune împotriva gigantului 
tehnologic, găsit vinovat de 
practici anticoncurențiale în 
gestionarea celebrului său 
motor de căutare, ar fi istorică. 
Ministerul Justiției 
intenționează, de asemenea, să 
ceară măsuri privind noile 
instrumente generative de 
inteligență artificială (AI) și 
sistemul său de operare mobil 
Android, potrivit unor surse 
anonime apropiate de caz, 
citate luni de agenția de presă. 

Google a fost găsit vinovat 
vara trecută de Amit Mehta, un 
judecător federal din 
Washington, de practici ilegale 
pentru stabilirea și menținerea 
monopolului său în domeniul 
căutărilor online. Aceasta din 
urmă s‐ar putea pronunța asu‐
pra sancțiunii în august 2025, 
după primirea cererii oficiale a 
autorităților în noiembrie și 
audierea ambelor părți în 
aprilie. 

Posibilitatea de a solicita o 
divizare a Google marchează o 
schimbare radicală din partea 

autorităților americane din 
domeniul concurenței, care au 
lăsat în mare parte giganții 
tehnologici în pace de când au 
eșuat să despartă Microsoft în 
urmă cu douăzeci de ani. 
Ministerul dorește ca Google să 
scindeze Chrome, cel mai uti‐
lizat browser web din lume, 
deoarece acesta reprezintă un 
punct de acces important la 
motorul de căutare, submi‐
nând șansele potențialilor 
concurenți. 

Potrivit StatCounter, în sep‐
tembrie, Google deținea 90% 
din piața globală a căutărilor 
online și chiar 94% pe smart‐
phone‐uri. De asemenea, se 
așteaptă ca autoritățile anti‐
trust să propună Google să 
despartă Android de celelalte 
produse ale sale, inclusiv 
motorul de căutare și magazi‐
nul de aplicații mobile Google 
Play, potrivit Bloomberg. 

De asemenea, guvernul vrea 
să ia măsuri cu privire la rezul‐
tatele căutărilor formulate de 
inteligența artificială 
generativă, „AI Overviews”, 
care răspund direct la 
întrebările utilizatorilor, fără a 
fi nevoie să acceseze linkuri. 
Multe site‐uri se plâng de o 

scădere a traficului, iar rivalii 
Google în materie de căutare 
online consideră că acest nou 
format nu le lasă nicio șansă 
de a ieși în evidență. 

Procesul de zece săptămâni 
a scos la iveală sumele uriașe 
plătite de filiala Alphabet pen‐
tru a se asigura că Google 
Search este instalat în mod 
implicit, în special pe smart‐
phone‐urile produse de Apple 
și Samsung. 

Procedurile au fost inițiate 
sub administrația lui Donald 

Trump și au continuat sub 
președinția lui Joe Biden. În 
cazul în care judecătorul va 
susține propunerile 
autorităților, acestea ar putea 
remodela piața căutărilor 
online și industria înfloritoare 
a IA generativă. Însă 
schimbările, dacă vor avea 
loc, vor dura probabil mai 
mulți ani, Google intenționând 
să facă apel. Contactat luni de 
AFP, Departamentul de 
Justiție nu a făcut niciun 
comentariu. l

Guvernul american vrea ca Google să 
se desprindă de browserul Chrome


